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Redactioneel

Tekst: Arie van Tol

Moeilijke tijden breken aan. 
Media zullen bol staan van 
de komende verkiezingen. 
Peilingen, beloften en het al 
dan niet uitsluiten van PVV en 
FvD als regeringspartner zullen 
dagelijks het nieuws beheersen. 
Een eindeloze oorlog op de an-
dere pagina’s. En zeker ook de 
extreme weersomstandigheden 
en hun gevolgen.

Dwars biedt wederom een aar-
dig alternatief: lokaal nieuws 
en verhalen over en van 
buurtgenoten, regelmatig met 
een link naar de bredere poli-
tiek en de bredere maatschap-
pelijke onderwerpen. Er is te 
veel moois in dit nummer om 
er iets uit te lichten. Ik wil het 
laten bij het noemen van een 
nieuwe vrijwilliger: Jaap Stam. 
Op pagina 6 kunt u zijn eerste 
bijdrage lezen. #

En als u de komende maanden 
meer Dwars-inhoud wilt terug-
halen, hier is de qr-code:

Column Door: Justus van Oel

We begeven ons naar het Eikenplein, tussen Tweede en Derde 

Oosterparkstraat. Daar staat een betonnen tafeltennistafel. Open-

baar. Uit de archieven blijkt dat in 2017 werd voorgesteld die tafel 

te verhuizen naar het Oosterpark. Buurtbewoners hadden moeite 

met dat grote betonnen ding, dat de leegte van het plein aantast-

te. Visueel, begrijpt u? 

Als ik mag aanvullen: ook het lawaai van spelende kinderen is voor 

omwonenden belastend. Meestal spelen ze trouwens niet eens 

netjes tafeltennis, maar stuiteren met grote voetballen, terwijl ze 

in een groep gillend rondjes om de tafel rennen. Nette senioren 

die in alle rust een balletje heen en weer tikken, dat is uiteraard 

prima. Maar speciaal op het Eikenplein trekt de openbare tafelten-

nistafel een heel ander publiek. Zoals de joelende kinderen van de 

Barbaraschool. Je voelt het hellend vlak beginnen: snoep en blikjes 

uitstallen op het speelveld, onregelmatige groepsvorming ook 

na zonsondergang, heling, prostitutie, enzovoort. Voor de naïeve 

burger is zo’n openbare tafeltennistafel een uitnodiging tot vrolijk 

verbindend pingpongen, echter, in de barre stedelijke werkelijk-

heid blijkt zo’n tafeltennistafel een magneet voor overlast. 

Helaas beperkt dat zich niet tot die ene tafel op het Eikenplein. 

Volgens de dienst Sport telt Oost er in totaal 13. Wat simpelweg 

betekent dat er voor de – zeer weinige! – serieuze pingpongers 

op het Eikenplein meer dan voldoende uitwijkmogelijkheden zijn. 

Hellend vlak
Die zijn niet allemaal om de hoek, maar als het doel is om fijn te 

bewegen kan een stukje fietsen toch ook geen bezwaar zijn. En let 

wel, dit schrijf ik als kenner. Uw columnist is een van die – inder-

daad schaarse! – buitenpongers die tien smashes achter elkaar op 

tafel krijgt. Dat het punt dan tóch niet wordt behaald, ligt vaak aan 

schade aan het oppervlak. Want los van visuele en auditieve over-

last, ook vandalisme is een probleem. Kleuters tikken met gevon-

den stukken metaal putjes in de tafel, pubers maken brandvlekken 

– een nachtmerrie voor de aanvallende speler. Om nog maar te 

zwijgen van de vreemde plakkerige vegen na hete zomernachten 

en de gemorste Red Bull, die weer wespen aantrekt. 

Kortom, wat ooit bedoeld was als stimulans voor sportief genot, 

blijkt in praktijk een aantasting van de leefbaarheid. Het aantal 

betonnen tafeltennistafels in Oost kan gelukkig drastisch omlaag: 

met pakweg drie stuks in het Oosterpark wordt ruim in de reële 

behoefte voorzien. Tot slot: ook onder de bewoners van Oost is 

sprake van groeiende intolerantie, voor wát dan ook, en met name 

voor klooiende en spelende kinderen. Een verstandige lokale over-

heid groeit met haar burgers mee. Voetbalkooien zijn trouwens 

ook prima bruikbaar als fietsenstalling. # 

Reageren? Graag. Naar: justusvanoel@gmail.com. 

Meer: www.justusvanoel.nl

Oost

Column
De column van een stadsdeelbestuurder 
komt dit keer van Jan-Bert Vroege

De strijd voor een schone stad 
De strijd voor een schone stad 
is een hardnekkige strijd. 
Ondanks dagelijkse inzet van 
honderden collega’s voor het 
ophalen van ons afval en het 
schoonmaken van de straten 
is het nog helaas te vaak op 
te veel plekken niet op het 
niveau zoals we het zouden 
willen. Iedere bewoner van 
Oost zal dit herkennen en zich 
met mij daaraan ergeren. 
De stadsdelen zijn sinds vorig 
jaar weer meer verantwoor-
delijk voor de schone straten. 
Alle stadsdelen hebben on-
langs een afvalplan gemaakt, 
waarin we naast structurele 
verbeteringen voor de hele 
stad, ook specifieke wijkge-
richte problemen gaan aan-
pakken. In Oost gaan we aan 
de slag met onze winkelstra-
ten; daar is nog te veel zwerf-
afval, maar ook maken te veel 
winkeliers en horecagelegen-
heden oneigenlijk gebruik van 
de ondergrondse containers 
die bedoeld zijn voor het afval 
van bewoners. Daarnaast 
is het van belang om in de 
wijken waar veel studenten en 
jongeren wonen te kijken hoe 
we ons beter kunnen voorbe-
reiden op afval als gevolg van 
de vele verhuizingen.
Maar met alle inzet van onze 
ambtenaren en nog betere 

plannen zijn we er nog niet. 
Hiervoor hebben we als stad 
en stadsdeel ook de hulp van 
bewoners en ondernemers 
nodig. Dat kan al heel eenvou-
dig; door ons allemaal gewoon 
te houden aan de regels die 
gelden: de vuilniszakken in de 
container en niet ernaast (ook 
niet als de container vol is), 
afval gewoon in de prullenbak 
of mee naar huis en niet op de 
grond en grof afval alleen op 
de juiste ophaaldag buiten op 
straat en niet wanneer het u 
nu eenmaal uitkomt. Tot slot 
kartonnen dozen graag in klei-
ne stukken in de prullenbak 
gooien in plaats van de doos 
in zijn geheel door het luik te 
duwen. Als iedereen dat zou 
doen, dan zouden onze straten 
al bijna blinkend schoon zijn.
Maar er is meer wat u kunt 
doen.
Op 16 september is het weer 
World Cleanup Day. De dag 
waarop wereldwijd mensen 
erop uittrekken om in de 
eigen buurt op te ruimen. 
Tijdens deze wereldwijde 
opruimactie geven mensen uit 
ruim 190 landen de planeet 
een grote schoonmaakbeurt. 
Het doel? Het opruimen van 
zoveel mogelijk zwerfafval. En 
vooral ook het verkrijgen van 
waardevolle informatie over 

het soort afval dat rondzwerft. 
Dat inzicht is onmisbaar bij 
het vinden van structurele op-
lossingen voor afval. Laten we 
ook in Oost massaal meedoen. 
Ga samen met de buren, of de 
hele straat of met de school of 
vereniging van je kinderen, 
met bezems en prikkers de 
straten op of de parken in.
En mocht u niet eenmalig 
maar structureel een handje 
willen helpen; wordt dan 
adoptant van de ondergrondse 
afvalcontainer in uw straat. In 
Oost hebben we al ruim 700 
adoptanten; maar mijn ambi-

tie is om binnen enkele jaren 
de 1000 te halen. Als adoptant 
krijgt u allerlei hulpmiddelen 
om uw werk te doen. Daar-
naast zijn er ook leerzame en 
leuke uitjes. Aanmelden kan 
heel eenvoudig via: www.
amsterdam.nl/veelgevraagd/
ondergrondse-afvalcontainer-
adopteren-a188d. 

Kortom, de strijd voor een 
schone stad kunnen we win-
nen, maar enkel samen; be-
stuurders, onze collega’s van 
afval en reiniging en met u, 
de bewoners van Oost. #

Vrijwilligers bij een vorige World Clean up Day



Dit zit me DWARS

Al jaren erger ik me aan het spu-
gen op straat. Niet dat ik nu de hele 
tijd met depressief gebogen hoofd 
rondloop, toch valt het me op dat er 
om de 10 meter wel zo’n vieze kwat 
op straat ligt. Er zijn kennelijk heel 
wat mensen - alleen mannen, volgens 
mij - die hun speeksel niet binnen 
kunnen houden. 
En waarom? 
Aanvankelijk dacht ik dat het iets met 
culturele gewoontes te maken had, 
maar ik zie echt alle (mannelijke) na-
tionaliteiten op straat spugen. Smerig, 
vies en onhygiënisch! In coronatijd 
mocht je bijna niets, maar op straat 
spugen was geen probleem, ook nog 
zoiets.
Enig idee waarom mensen dit doen 
en kan het niet verboden worden?  
Ik erger me dood dat ik steeds over 
die fluimen heen moet stappen of er 
met een boog omheen moet lopen.

Vrouw, 69 jaar 
(naam en adres bij redactie bekend)
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we ons niet op een bepaald welomschre-
ven lezerspubliek, doen we niet aan een 
profiel.’
Er is een glashelder doel: waarheids-
vinding in dienst van de samenleving. 
Eric: ‘Dat geld centraal staat is omdat nu 
eenmaal bijna bij elk maatschappelijk 
onderwerp geld een centrale rol speelt. 
In het verkeerd, al dan niet onwettig, 
omgaan met geld weerspiegelt zich vaak 
falend beleid.’ Journalisten van Follow 
the Money hoeven zich niet bezig te hou-
den met liveblogs vullen of dagelijkse 
updates produceren, maar focussen zich 
voor de volle 100 procent op onder-
zoeksjournalistiek.

Grenzen
Wat houdt dat eigenlijk precies in: 
waarheidsvinding in dienst van de 
samenleving? Eric reageert voorzichtig: 
‘We bieden onze leden, burgers van 
Nederland, belangwekkende informatie, 
daar begint het mee. Natuurlijk hopen 
we ook derden, zoals politieke partijen, 
bestuurders en/of bedrijven, te beïnvloe-
den. We willen graag onze bevindingen 
bij onderzoeken doorgeven via andere 
media, maar zonder die vormen van 
vervolg zijn dossiers op zich evengoed 
waardevol.’
‘Onderzoek bestaat vaak uit het door-
spitten van papieren en digitale do-
cumenten, al dan niet na moeizaam 
afgedwongen inzage. Uit het spreken 
van deskundige betrokkenen bij het 
onderwerp. En soms zijn er klokkenlui-
ders. Tijdrovend is het in ieder geval. 
Daar waar mogelijk en nuttig werken 
we samen met andere media. Met 
de tijdschriften Vrij Nederland en De 

Tekst: Arie van Tol | Fotografie: Frank Schoevaart 

Diep graven in dubieuze praktijken  

‘Het idee voor Follow the Money 
ontstond bij het van school 
halen van onze kinderen. 

Met collega-journalist en medeoprich-
ter Mark Koster maakte ik vóór de 5e 
Montessori de eerste plannen.’ Toen in 
2010 Follow the Money startte had Eric 
Smit al naam gemaakt bij het tijdschrift 
Quote en met zijn boek over Nina Brink. 
Ook op het sportieve vlak deed hij ooit 
van zich spreken: als professioneel 
squasher.  
‘Met mijn afgeronde studie economie 
belandde ik aanvankelijk logischerwijs 
in het bedrijfsleven, in de ICT, in de 
cijfertjes. Daar bleek niet mijn hart te 
liggen; journalistiek, en dan met name 
onderzoeksjournalistiek lonkte.’

Aanloop
Ooit is Eric betrokken geweest bij het 
gratis dagblad De Pers, dat tussen 2007 
en 2012 verscheen. ‘Dat was achteraf 
een leerzame les. Een papieren krant 
met alleen maar advertentie-inkomsten 
was financieel niet levensvatbaar. Bij 
Follow the Money zou het om digitale 
nieuwsvoorziening moeten gaan, en be-
talende leden moesten voor de inkom-
sten gaan zorgen.’ 
‘Dat we een ledenmodel moesten invoe-
ren bedachten we drie jaar na de eerste 
plannen. Pas twee jaar later lukte dat en 
nog weer een jaar was er nodig om het 
aan de gang te krijgen. Pas toen konden 
we meer medewerkers aantrekken en 
meer onderzoeken doen. Al met al was 
er een behoorlijk lange aanloop naar de 
organisatie die we nu zijn, anno 2023, 
een organisatie met 41.000 betalende 
leden.’

Waarheidsvinding
Follow the Money is een platform voor 
radicaal onafhankelijke onderzoeksjour-
nalistiek. ‘Daarbij passen geen adverten-
ties. Ook beïnvloeding door de politiek 
dan wel het bedrijfsleven is er niet. 
Anders dan veel andere media richten 

Follow the Money is uitgegroeid tot een gerenommeerd instituut. In tientallen (digitale) dossiers 
worden door een veertigtal medewerkers (financiële) misstanden boven water gehaald. Het Plat-
form voor onderzoeksjournalistiek is mede opgericht door Eric Smit. Bij hem om de hoek spre-
ken we elkaar op een terras als eindelijk zomerweer zich heeft aangediend.

Eric Smit: ‘Het idee voor Follow the Money ontstond bij het van school halen van onze kinderen.’

‘Waarheidsvinding 
in dienst van de 
samenleving...’

Groene Amsterdammer zijn onderwer-
pen gezamenlijk opgepakt. Met televisie-
programma’s wordt samengewerkt, met 
Zembla een enkele keer, met Pointer 
vaak, om maar enkele voorbeelden te 
noemen. De laatste jaren zijn we onze 
grenzen aan het verleggen. In diverse 
landen hebben we samenwerkingspart-
ners. Het is onze ambitie om meer en 
meer de grens over te gaan: om meer 
Europese onderwerpen aan te snijden, 
maar ook om leden uit andere landen te 
kunnen verwelkomen.’

Dossiers
Alles goed en wel, maar waarover gaan 
nu al die dossiers? Eric noemt enkele 
onderwerpen: ‘Jeugdzorg in het rood’ 
luidt de titel van een van de dossiers. 
Over hoe gemeenten de jeugdzorg goed-
koper en beter zouden regelen, terwijl 
het juist duurder en slechter is gewor-
den. Wie profiteren er van de nieuwe 
woningnood? is een actuele kwestie. En 
wat te denken van de diverse klimaat-
onderwerpen: ‘De prijs van een groen 
Europa’, ‘Vlees- en zuivelindustrie’, ‘De 
Rotterdamse haven’, ‘Shell Papers’.’
De lange lijst op de website bevat onder 
andere nog de volgende titels: ‘De schul-
denindustrie’, ‘Wat maakt onze zorg zo 
duur?’, ‘Bouwput Nederland’, ‘De slag 
om het drinkwater’. De titels van de dos-
siers met een korte omschrijving daarbij 
zijn voor elke websitebezoeker in te 
zien. Om de dossiers volledig te kunnen 
lezen dien je lid te worden, voor een 
maand of een jaar.
Sommige dossiers hebben tot een boek 
geleid, te koop via de website, maar 
ook in de boekhandels. En de afgelo-
pen jaren zijn ook diverse dossiers en 
journalisten van Follow the Money in de 
prijzen gevallen.

Dividendstrippen
Een onderwerp waar Eric zich al jaren 
op stort is het zogeheten dividendstrip-
pen. Eric legt uit: ‘Bij dividendstrippen 

plegen bankiers, handelaren en hedge-
fondsen via ingenieuze constructies 
fraude met dividendbelasting. Alleen 
al in Nederland is de staat daardoor 
in twintig jaar zo’n 27 miljard aan 
belastinginkomsten misgelopen. Maar 
het gebeurt in heel Europa. Follow the 
Money maakt deel uit van een interna-
tionaal samenwerkingsverband van 
onderzoeksjournalisten die de fraude 
overal aan de kaak stelt.’ Het meest 
recente artikel in dit dossier van Eric (en 
Siem Eikelenboom) heeft de titel ‘Eerste 
ex-ABN Amrobankier in Duitsland voor 
de rechter wegens dividendstrippen’. 
Een voorbeeld van diepgravend en in-
tensief onderzoek dat tot strafrechtelijke 
vervolging leidt. Het is een dossier dat 
ongetwijfeld nog veel vervolgartikelen 
zal krijgen.

Oost
Specifiek lokale onderwerpen zijn er 
niet veel – de strijd van Loods 6 op het 
KNSM-eiland met De Key is er één. Maar 
dat de meeste misstanden ook conse-
quenties hebben voor bewoners van 
Amsterdam Oost is evident. Eric noemt 
toch een paar organisaties en plekken 
die op een of andere manier wel terug 
te vinden zijn in enkele dossiers. ‘Er is 
onderzoek geweest naar Waternet in 
Amstelkwartier, over hoe veilig de di-
gitale omgeving was. De datacenters in 
Sciencepark zijn onderwerp van onder-
zoek geweest. En wat te denken van De 
Nederlandse Bank, de bank van Klaas 
Knot die zo’n beetje mijn buurman is?’
Follow the Money heeft ambities om 
verder te groeien, de kiem ervan is door 
Eric Smit gelegd op een schoolplein in 
Oost. #

Meer weten? www.ftm.nl 

#Dwars

Zittertjes

Heeft u zelf ook iets dat u 
dwars zit? In deze rubriek 
kunt u een ergernis uit uw 
dagelijkse leven kwijt. 
Mail uw ongenoegen 
(max 150 woorden) naar: 
dwarskrant@gmail.com 
Vermeld altijd uw volledige 
naam en leeftijd. 
De redactie behoudt zich het 
recht voor bijdragen in te 
korten.
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Tekst en fotografie: Méland Langeveld

Tekst: Anneke Hesp | Fotografie: Frank Schoevaart / Tom Schram

‘Het was in Oost’  

‘Lief jij mij?’ 

Voor de rubriek ‘Het was in Oost’ komt 
Méland Langeveld, schrijver voor 
Dwars, graag met u in contact voor een 
kort interview. En dan maakt hij ook 
een foto van die specifieke plek.
Zelf heeft hij een speciale, weliswaar 
trieste herinnering aan een plek op het 
’s-Gravesandeplein, en wel bij het Monu-
ment SLM-vliegramp.

Vanuit mijn woonkeuken kan ik dit 
monument zien. Elk jaar op 7 juni is 
hier een herdenking. Op de sokkel staat 
in het Sranan: Lobiwan wi sa tan memre 

Op een ochtend wordt Pia wakker, kijkt 
Tom aan en vraagt: ‘Lief jij mij?’ En ja, 
dat is zo. In dit stadium van de dementie 
uit ze zich zo. Ze hebben al ervaring: in 
beide families komt de ziekte voor. In 
het begin zijn er kleine haperingen in 
het bestaan. Maar gaandeweg wordt het 
moeilijker. De humor die zij delen blijft 
nog heel lang. Maar autorijden kan niet 
meer, je moet je baan opgeven, je krijgt 
problemen met alleen zijn.

Versimpelen
Tom heeft een boek geschreven waarin 
hij vertelt over de voortgang van de 
aandoening. Hij maakt daarbij gebruik 
van de inzichten van de leerpsycholoog 

yu, met daarbij de vertaling: Wij zullen 
jullie nooit vergeten.
Het is ter nagedachtenis aan de vlieg-
ramp in Suriname: in 1989 stortte een 
vliegtuig vol passagiers neer bij vlieg-
veld Zanderij. Van de 186 inzittenden 
overleeft slechts tien mensen de ramp. 
De Douglas DC8 vervoert achttien 
voetballers van het Kleurrijk Elftal, de 
Draver Boys – een orkestje dat het elftal 
vaak begeleid, en Surinaamse Neder-
landers die op een bezoek gaan bij hun 
familie. 
Enkele spelers van het Kleurrijk Elf-

Wellicht heeft u ergens in Oost een plek waar u een mooie, bij-
zondere, trieste of een andersoortige herinnering aan heeft?   

tal zitten niet in het vliegtuig: Stanley 
Menzo is al met een eerdere vlucht 
vertrokken. Winston Haatrecht van 
Heerenveen moet nog in de nacom-
petitie spelen en laat zich vervangen 
door zijn broer Jerry. Ruud Gullit, Frank 
Rijkaard en Aron Winter hebben van 
hun clubs geen toestemming gekregen 
om naar Suriname te gaan. Slechts drie 
van de achttien Surinaams-Nederlandse 
profs, een talentvolle nieuwe generatie, 
overleven de ramp.
Wat ik me vooral nog herinner is de im-
pact die de gebeurtenis op me maakte. 

Uit de buurt

Het SLM-monument
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Pia krijgt moeite met het vinden van de juiste woorden.  
De diagnose is beginnende dementie. Haar man Tom Schram 
beschrijft in ‘Ontleren met alzheimer’ de weg die zij samen gin-
gen. Familie, vrienden en de buurt waren daarbij belangrijk. 

Lev Vygotsky; kinderen leren het meeste 
van taken die net een beetje moeilijker 
zijn dan wat ze zelf kunnen, onder 
begeleiding van ervaren anderen. Bij 
dementie is sprake van ontleren; alles 
wordt steeds een beetje onmogelijker 
en dan het is nodig om veiligheid te 
bieden bij dat verlies. Net als bij leren 
is het essentieel dat de begeleider met 
de persoon met alzheimer blijft onder-
zoeken wat nog kan, en wat niet meer. 
Een voorbeeld; op een gegeven moment 
roept een vraag als ‘Wil je thee of kof-
fie?’ verwarring op. Het kiezen wordt 
te moeilijk. ‘Wil je thee?’ is simpeler en 
daar kun je altijd nog nee op zeggen.

Precies vragen
Kun je een beroep doen op je omge-
ving als zo’n levensverandering zich 
voltrekt? Tom: ‘Het is belangrijk vooral 
open te zijn over wat er aan de hand is. 
En dan willen mensen helpen, is mijn 
ervaring. Omdat de aandoening in de 
familie bekend is, hebben we daar veel 
steun gehad. Pia’s zus die een dag in de 
week samen wilde zijn met Pia, later 
zelfs twee dagen. Ex-collega’s die goede 
vrienden zijn geworden, wilden iets 
doen. En niet te vergeten de buren. We 

wonen hier al zo lang dat we elkaar 
goed kennen. En natuurlijk is het niet 
makkelijk om mensen te vragen en vin-
den zij het niet makkelijk om wat aan te 
bieden. Het helpt daarbij als je aan kan 
geven wat je precies wilt.’
Tom probeerde met Pia de oude routi-
nes aan te houden. De weekenden, de 
avonden en nachten waren voor elkaar. 
Op werkdagen zette hij het netwerk van 
familie, vrienden en buren in, zodat 
Pia niet alleen was toen dat niet meer 
kon. Met een persoonsgebonden budget 
(PGB), zodat hij sommige mensen ook 
kon betalen.

Wereld Alzheimer Dag
In zijn boek geeft Tom naast theorie en 
ervaringen tips en overwegingen hoe 

je als het ware een steiger optrekt om 
de relatie met iemand met dementie op 
langere termijn vol te kunnen houden. 
Wat lees je af aan het gedrag van je 
geliefde? Hoe reageer je daarop? In 
hoeverre kun je een beroep doen op 
anderen? Ben je meer mantelzorger of 
mantelmanager? Hoe behoud je de rela-
tie? Ook de Wereld Alzheimer Dag op 21 
september vraagt aandacht hiervoor. #

‘Ontleren met 
alzheimer’ van 
Tom Schram is 
verkrijgbaar bij 
Linnaeus Boekhandel. 

Humor bleef belangrijk voor Pia en Tom

Tom Schram: ‘Je hebt je netwerk heel erg nodig’

Zo’n enorme vliegramp, al die mensen. 
Ik zat samen met mijn vriendin aan de 
televisie gekluisterd. We woonden toen 
nog in de Transvaalbuurt en we waren 
erg van slag. Onze toenmalige hond 
merkte dat we verdrietig waren, die 
kwam bij ons zitten en liet zich knuf-
felen. Mooi, vind ik dat, honden die dat 
doen. #

Bent u geïnteresseerd om uw herinne-
ring met ons in Dwars te delen, 
stuur dan een mail naar de redactie: 
dwarskrant@gmail.com
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dan aan de hand van informatie uit de 
krant een werkstukje maken. Ze kunnen 
ook naar de Celsiusstraat en de Fah-
renheitstraat gaan en bekijken wat ze 
daarmee doen. De opzet van de krant 
biedt veel creatieve mogelijkheden. Ook 
Havo De Hof en het Montessorilyceum 
Oostpoort gaan met de krant aan de slag 
evenals de Amsterdamse MAVO. 

Bewoners
Van Andel heeft de krant niet alleen 
geschreven. Oud-journalist Frans van 
Lier, een goede bekende van van Andel, 
heeft uit elke straat of groep van straten 
een bewoner geïnterviewd. De stukjes 
verluchtigen de wetenschappelijke kost 
en benadrukken de verbinding die Van 
Andel graag ziet tussen de zelfstandige 
identiteit van de straat en de geleerden 
die hun naam gaven. Hij is enthousiast. 
‘Van Lier schrijft niet alleen fantastisch, 
hij is ook een meester in het ontwape-
nen. Hij sprak mensen gewoon aan op 
straat en vroeg hen naar hun persoonlij-
ke leven in de straat, hoe ze daar wel of 
niet (wel natuurlijk) met plezier wonen. 
Het zijn ontzettend leuke verhaaltjes 
geworden met een grote toegevoegde 
waarde.’
Al net zo onmisbaar in de 64 pagina’s 
tellende speciale Dwarsuitgave zijn 
de beelden van Henk Pouw: van de 
wetenschappers, de straten en bovenge-
noemde bewoners. ‘Ook de vormgeving 
van Ron de Wit wil ik absoluut niet 
onvermeld laten.’

Nederlandse Newton
Sprong er een straat uit voor Van Andel 
tijdens zijn zoektocht en de lange 
wandelingen die hij samen met zijn 
vrouw maakte? Zonder aarzeling: ‘Ja het 
Christiaan Huygensplein!’ Mooi plein? 
‘Ja dat natuurlijk ook, maar eigenlijk 
vooral om wie Christiaan Huygens was. 
Ik heb daar met zoveel plezier over ge-
schreven. Hij is de Nederlandse Newton, 
prachtige wetenschap!’ Lachend voegt 
hij toe: ‘En met het stuk dat ik over hem 
heb geschreven, heb ik Vincent Icke 
(hoogleraar theoretische sterrenkunde) 
kunnen verleiden om een voorwoord te 
schrijven…’

Kleindochter
Tot slot moet Van Andel nog iets kwijt. 
‘Wist je dat heel veel Nederlanders 
opgroeien zonder dat ze de planeten 
kennen? Heel anders dan in Zweden 
bijvoorbeeld, komt natuurlijk mede 
door de lichtvervuiling. Ken je dat zin-
netje: Mijn Vader Aapt Mijn Juf Susan 
Urenlang Na. Een ezelsbruggetje voor 
de volgorde van de planeten en op-
zichte van de zon. Mercurius, Venus, 
Aarde, Mars, Jupiter, Saturnus, Uranus 
en Neptunus. Heb ik samen met mijn 
kleindochter bedacht!’ #

Tekst: Anita Boelsums | Fotografie: Frank Schoevaart 

Van Andel noemt zichzelf geen we-
tenschapper, was in zijn werkend 
leven kinderarts aan het OLVG. 

‘Ik was geen onderzoeker maar ik ben 
altijd wel zeer geïnteresseerd geweest 
in de wetenschap. Geef mij het weten-
schappelijk supplement van de krant en 
je hoort me niet meer.’ Wetenschap is 
voor hem: weten hoe het in elkaar zit. 
‘Als klein jongetje had ik dat al, ik wilde 
weten hoe een auto in elkaar zit of een 
fototoestel. Ik las daar allerlei boeken 
over.’

Revolutie
De afgelopen paar jaar heeft hij de hele 
Watergraafsmeer afgestruind, lange, 
korte, smalle, brede straten bekeken, 
pleinen bestudeerd maar vooral de be-
tekenis van de naamgevers onderzocht. 
‘Als ik bedenk hoe ik hier vroeger altijd 
rondfietste van en naar mijn werk … je 
kent al die namen wel: Galileï, Kepler, 
Copernicus, maar je hebt daar geen 
speciale gedachten bij. Nu ben ik me er 
bijvoorbeeld van bewust dat bij Coper-
nicus de wetenschappelijke revolutie is 
begonnen. Hij was de eerste die zei dat 
de zon het middelpunt van het zonne-
stelsel is en niet de aarde, hij schiep een 
heliocentrisch wereldbeeld. Sinds die 
tijd fiets ik heel anders door de Coper-
nicusstraat, dat kan ik je wel vertellen. 
En ook door de andere straten, het is 
allemaal veel levendiger geworden door 
mijn zoektocht, heel erg leuk!’

Wetenschapsgeschiedenis
Naamgeving van openbare ruimten, 
dus ook straten, wordt bepaald door 
het College van B&W.  De Adviesraad 
Naamgeving Openbare Ruimten (ANOR) 
geeft daarover advies. ‘Het doel is om 
die voor onze samenleving zo belang-
rijke geleerden aan de vergetelheid te 
ontrukken,’ aldus Robert van Andel. ‘Dat 

wil zeggen niet zozeer de mensen zelf 
maar datgene wat ze ontdekt hebben, 
het belang van de bijdrage van die men-
sen.’ Wat er volgens hem echter gebeurt 
is dat de straat onlosmakelijk verbonden 
raakt met de straatnaam en als geheel 
een zekere identiteit krijgt, een zelfstan-
digheid wordt. Ook mooi natuurlijk, 
zeker omdat dat dat een persoonlijke 
emotionele waarde voor de bewoners 
met zich meebrengt, maar de naamge-
ver verdwijnt vaak helemaal naar de 
achtergrond. Door het schrijven van de 
stukjes, waarin Van Andel met nadruk 
aandacht vestigt op de betekenis van de 
naamgevers, hoopt hij de band weer te 
herstellen. En met de beschrijving van 
zo’n 120 straten, wegen en pleinen is 
een indrukwekkend stuk wetenschaps-
geschiedenis neergezet.

Portiek
Wat schrijft hij zoal over de wetenschap-
pers? Van Andel: ‘Niet veel over hun 
persoonlijk leven eerlijk gezegd. Vooral 
over hun ontdekkingen en de betekenis 
die die uitvindingen tegenwoordig nog 
voor ons hebben. Ik probeer in al mijn 
verhalen een duidelijke band met het 
heden aan te brengen. Maar, vergis je 
niet, ik schrijf ook over de bouwkundige 
details die ik in de straten aantref.’ Hij 
veert op en laat nog een andere kant 
van zijn bevlogenheid zien. ‘Weet je wat 
zo bijzonder is? Je kunt je nog heel goed 
de details herinneren van hoe je als 
kind hebt gewoond en geleefd - hoe de 
portiek eruit zag waar je woonde en de 

raamkozijnen en de tegels op de vloer 
en de haken waar je je jas aan moest 
hangen op school. Dat soort details vind 
ik prachtig, die tref je ook aan in mijn 
stukjes!’

Scholenproject
Aan het slot van de inleiding in de 
Straatnamenkrant spreekt Van Andel 
de wens uit dat een enkele middel-
bare scholier als onderwerp van een 
werkstuk of spreekbeurt zijn of haar 
straatnaam kiest. ‘Dat is eigenlijk voor 
mij het allerbelangrijkste. Ik hoop dat 
ik jongeren met deze krant kan inspire-
ren. Daarom zijn we een scholenproject 
gestart.’ Het Pieter Nieuwland College is 
daar inmiddels mee begonnen. 
De gedigitaliseerde versie van de Straat-
namenkrant – voor het digitaliseren is 
geld geschonken door een stichting – 
wordt door leerlingen gebruikt als aan-
zet tot een werkstuk of ander project. 
Groepjes leerlingen krijgen een thema 
toegewezen, bijvoorbeeld ‘klimaatver-
andering’ of  ‘temperatuur’, en kunnen 

‘Wist jij eigenlijk dat Zacharias Janse de microscoop heeft uitgevonden? En dat de Nederlandse 
Cornelis Drebbel de allereerste duikboot heeft gebouwd en daarmee de Theems in dook?’ Robert 
van Andel noemt zomaar wat belangrijke wetenschappers wier namen de straten in Oost opluis-
teren. Van zijn eerder in Dwars verschenen stukken is een unieke bundel gemaakt: Geleerden en 
straatnamen in de Watergraafsmeer.

Wat straten kunnen vertellen

Robert van Andel hoopt jongeren te inspireren

Mijn Vader Aapt 
Mijn Juf Susan 
Urenlang Na

De bundel Geleerden en straatnamen in de Watergraafsmeer
is een jaar geleden verschenen. Er zijn honderden exemplaren 
van verkocht. 
De resterende kranten zijn vanaf heden gratis verkrijgbaar. 
Ze liggen op u te wachten in onder andere OBA Linnaeus, 
OBA Javaplein en Post Oost.
Digitaal zijn de artikelen en foto’s terug te vinden, op 
oost-online.nl en www.vriendenvanwatergraafsmeer.nl                                       swgm.nl 
Ook is er een speciale website in het leven 
geroepen waar (nu) Geleerden en 
straatnamen in de Watergraafsmeer 
centraal staat, met diverse zoekmogelijk-
heden: swgm.nl

Scholen die geïnteresseerd zijn, 
kunnen contact opnemen met  
Dwarskrant@gmail.com
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Tekst: Ida van Koolwijk | Fotografie: VCA Media Huub Zeeman

De onwetendheid van velen

Wij Ouder Wijzer 

Bij elke tocht wordt hij aangesproken. 
Soms agressief, meestal vriendelijk. ‘Fijn 
dat u het vraagt, dan kan ik het uitleg-
gen’, luidt zijn ontwapenende openings-
zin. 95 procent vindt het geweldig wat 
hij doet, schat Van Lankeren, een enke-
ling vindt hem een aso die van ander-
mans spullen moet afblijven.

Onduidelijke rommel
Een keer kwam de gealarmeerde politie 
poolshoogte nemen. Twee agenten vroe-

Hester ondersteunt samen met een 
beroepskracht ouderen om op een 
actieve manier aan hun gezondheid en 
welbevinden te werken. Zo vergroten 
ze hun eigen sociale netwerk en dat 
van anderen. ‘Vanuit gelijkwaardigheid 
en vertrouwen kunnen ouderen in een 
groep van elkaar leren en zelf een hele-
boel voor elkaar krijgen.’

Mensenkennis
Als groepsbegeleider komt Hester 
in aanraking met veel verschillende 
soorten mensen. Ze geniet ervan om 
de verhalen van anderen te horen en 
de open sfeer waarin verhalen worden 
gedeeld te mogen faciliteren. ‘Je krijgt 
er een bredere blik op de wereld voor 
terug’, vertelt ze. Hester raadt toekom-
stige groepsbegeleiders aan om eerst 
een ronde mee te doen als deelnemer, 
om te ervaren wat een WOW gesprek 
kan opleveren. ‘En’, zegt ze, ‘het is fijn 
als je iets weet over groepsdynamiek, 
belangstelling hebt voor anderen en een 
beetje humor hebt.’
 
Leren van elkaar 
Wanneer Hester wordt gevraagd 
welke mooie les zij zelf heeft geleerd als 
groepsbegeleider, hoeft ze niet lang na 
te denken. Het verhaal van een me-
vrouw die langzaam dement werd zal 
haar altijd bijblijven. Deze mevrouw 
durfde haar omgeving als heel vanzelf-
sprekend om hulp te vragen, vanuit 
het vertrouwen dat er voor haar werd 
gezorgd. ‘Haar vertrouwen ontroert me 
nog steeds’, vertelt Hester. Hoewel de 

gen hem zijn stanleymes op de grond te 
leggen, want ‘dat praat wat makkelijker’ 
en hoorden zijn verhaal stomverbaasd 
aan. Zo’n casus hadden ze nog nooit 
gehad’, zeiden ze. Terwijl ze in hun auto 
stapten, raapte Van Lankeren zijn mes 
van de grond en sneed een lampje los. 
De agenten staken hun duim omhoog 
en reden weg. Voor Van Lankeren is dit 
voorval illustratief voor de onwetend-
heid van velen.

Van Lankeren zag geregeld knoop-
celbatterijen op straat liggen met wat 
onduidelijke rommel eromheen. Hij 
raapte het op, maar had geen idee waar 
het vandaan kwam. Totdat hij een jaar 
of anderhalf geleden een compleet 
fietslampje vond en het open peuterde. 
Sindsdien is hij gaan knippen. De taaie 
exemplaren snijdt hij los met een stan-
leymes.
De onduidelijke rommel bestaat uit 
hard en zacht plastic, rubber en metaal. 
De lampjes zitten met een elastiekje 
geklemd aan de fiets. Dat verweert op 
den duur en laat los. Vaak is het omhul-
sel gescheurd en zijn de batterijen eruit 
gevallen. Het systeem om het lampje 
aan- en uit te doen, een printplaatje, 
bestaat uit hard plastic en metaal en 
belandt ook op straat. Van Lankeren: 
‘Het is een wondertje op zich, maar wel 
een wanproduct. De bedoeling is dat de 
batterijen worden vervangen als ze op 
zijn, maar dat is een enorm gepiel en 
doet niemand.’

Alert
Van Lankeren scheidt alle onderdelen 
en brengt ze naar een afvalpunt. Dui-
zenden lampjes heeft hij ontmanteld. 
Zijn grootste vangst was 24 batterijen 
(twaalf lampjes) van één fiets. Zes 
lampjes hingen aan het stuur, zes aan de 
bagagedrager. Niet een deed het.

Sinds een jaar of tien maakt Van Lanke-
ren (vader van drie kinderen, opa van 
vier kleinkinderen) zich grote zorgen 
over de rampzalige manier waarop de 
mens de aarde uitput. ‘Ik ben er de hele 

Het mooie van zijn strooptochten is dat hij wordt aangeklampt 
door mensen die vragen waarom hij fietslampjes van bagage-
dragers en sturen verwijdert, vindt Chris van Lankeren (72), 
die woont op de Middenweg. Dan kan hij uitleggen dat het 
hem te doen is om de knoopcelbatterijen. Die verdwijnen in de 
grond en gaan lekken. ‘Ik heb gecontroleerd of de lampjes het 
doen. Als dat het geval is, laat ik ze ongemoeid.’   

Hester is vrijwilliger bij Wij Ouder Wijzer (WOW) en zet zich 
als groepsbegeleider in om een open en vertrouwelijke sfeer te 
creëren waarin senioren persoonlijke verhalen met elkaar kun-
nen delen. Thema’s als ‘Hoe ga je om met verlies of pijn?’ en 
‘Wat is kwaliteit van leven?’ komen bijvoorbeeld aan de orde.   

Wondertje, 
maar wel een 
wanproduct
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dag mee bezig, lees in de krant als eerste 
artikelen over het milieu en ben alert op 
de lampjes.’

Circusdirecteur
Al langer vindt voormalig circusbaas 
Van Lankeren (bekend van circus Elle-
boog en zijn eigen circus Kristal) dat het 
wel wat minder mag. Zijn circustheater 
zat op de NDSM-werf, waar veel kunste-
naars een atelier hebben. ‘Hun manier 
van leven sprak mij aan. Niet almaar 
meer en luxer, het ging hen om de kunst 
en verder denken dan de dagelijkse 
beslommeringen.’
Hij vliegt niet meer, koopt nauwelijks 
kleren, eet vegetarisch en doet mee aan 
protestacties op Schiphol. ‘Ik krabbel op 
de vierkante centimeter en hoop ande-
ren zich ervan bewust te maken dat er 
iets moet gebeuren. Vooral de gesprek-
ken over de fietslampjes helpen daarbij. 
Hoe meer ik word aangesproken, hoe 
beter.’ #

Chris van Lankeren is blij als mensen vragen wat hij aan het doen is

Vrijwilligers Hester (l) en Marja (r)

De ‘oogst’ die Van Lankeren gaat 
scheiden en inleveren

Ouder en wijzer worden doe je samen deelnemers aan de groepsbijeenkom-
sten van elkaars ervaringen kunnen 
leren, hebben de bijeenkomsten niet als 
doel om de deelnemers aan te zetten tot 
verandering. Het is vooral bedoeld om 
er samen achter te komen wat kwaliteit 
van leven voor jou betekent. #
 
Aan de slag als vrijwilliger 
bij WOW? 
WOW zoekt 55+ers die groepsbegeleider 
willen worden. Meer informatie vind je 
op www.wijouderwijzer.nl

Ook aan de slag als vrijwilliger?
Kijk op de Vacaturebank van 
Vrijwilligers Centrale Amsterdam 
www.vacaturebank.vca.nu
Of bel voor een persoonlijk gesprek 
in Oost: 06-38326317.

Wij Ouder Wijzer
In september start in Oost een nieuwe 
groep en daarmee een nieuwe reeks 
bijeenkomsten in het kader van ‘Een 
programma voor en door senioren’. 
Die bijeenkomsten zijn op vrijdagoch-
tend van 10.30 uur – 13.00 uur in OBA 
Linnaeus (Linnaeusstraat 44). 
De acht data zijn: 22 september, 
6 oktober, 20 oktober, 3 november, 
17 november, 1 december, 15 decem-
ber en 29 december.
Voor aanmelden of meer informatie 
kunt u terecht bij www.wijouderwijzer.
nl, telefonisch bij Hester Smid 
(06-12399435) en via mailadres 
infowijouderwijzer@gmail.com
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Tekst: Robert van Andel | Beeld: Henk Pouw

Pieter Nieuwland, talent uit de polder 
Het Pieter Nieuwland College in de Watergraafsmeer draagt bij 
aan Nieuwlands grote naamsbekendheid. Minder bekend is de 
Pieter Nieuwlandstraat in de Dapperbuurt. Nieuwland geldt als 
‘het wonderkind uit de Watergraafsmeer’; hij is zelfs ooit ‘de 
Nederlandse Newton’ genoemd.  

Geleerden en straatnamen
rond het Oosterpark - deel 8

Amsterdam in de tweede helft van 
de 18de eeuw vormt het decor 
waarbinnen Pieter Nieuwland 

(1764-1794) zijn roem vergaart. Dit is 
het tijdperk van de Verlichting met een 
accent op vertrouwen op het verstand. 
Gedurende zijn korte leven, slechts 
dertig jaar, maakt hij al van jongs af aan 
indruk met zijn voorlijke intellectuele 
prestaties en zijn enorme talent om het 
geleerde te onthouden. Zijn uitzonder-
lijke begaafdheid, zowel voor taal als 
rekenen, wordt opgemerkt door zijn ou-
ders. Hij overvleugelt al snel zijn vader 
Barend Nieuwland in rekenen en wis-
kunde. Zijn moeder Marretje Klinkert 
leert hem lezen en ze zijn in korte tijd 
door alle beschikbare teksten heen. De 
familie woont bij hun houtbouwwerk-
plaats aan de voormalige Schagerlaan, 
in de Watergraafsmeer.

Weldoeners van jong genie
Rond de leeftijd van tien jaar kreeg 
Pieter privéonderwijs van Henricus 
Aeneae. Dit was een wis- en natuur-
kundige afkomstig uit Friesland met 
een gelatiniseerde naam, wat paste 
bij het uitstralen van geleerdheid. Hij 

was hoogleraar aan het Amsterdamse 
Atheneum Illustre, de voorloper van de 
Universiteit van Amsterdam. 
Met toestemming van zijn vader en 
moeder ontfermden welgestelde patrici-
ers, de gebroeders Jeronimo en Bernar-
dus de Bosch, bezitters van een buiten 
in de Watergraafsmeer, zich over de 
opvoeding en opleiding van het wonder-
kind. Pieter ging wonen bij Bernardus 
en echtgenote, en Jeronimo onderwees 
hem het Latijn. Pieter werd al jong door 
hen ook buiten Amsterdam in Haagse 
kringen geïntroduceerd vanwege zijn 
kennis en dichtkunst. 
Hij was dertien jaar oud toen hij zich 
inschreef aan het Atheneum Illustre 
voor de studie van Latijnse en Griekse 
filosofie bij professor Wijttenbach naast 
wis-, natuur- en sterrenkunde. Nadat de 
wiskundige Van Swinden in Amsterdam 
benoemd was, richtte Pieter zich via 
hem vooral op de exacte vakken. Maar 
hij oefende zich ook in de moderne 
talen Engels, Frans, Spaans, Portugees 
en Zweeds. Tot zijn huwelijk in 1791 
woonde hij bij de familie De Bosch. 

Felix Meritis
Zijn wetenschappelijke carrière is 
gekenmerkt door hoogleraarschappen 
in Utrecht en Amsterdam als hij pas 23 
jaar oud is en ook een zeer prestigieus 
hoogleraarschap in Leiden op 28-jarige 
leeftijd. Zijn leeropdrachten betroffen 
de exacte vakken inclusief de prak-
tische toepassing van sterrenkunde 
in de zeevaartkunde. De wiskundige 
benadering van scheepsnavigatie, mede 
aan de hand van de plaatsbepaling op 
het bolvormige aardoppervlak, vormde 
hier de uitdaging. Verrassend genoeg is 
er sprake van dat hij - net 19 jaar oud 
– zelfs hoogleraar in de klassieke talen 
had kunnen worden indien hij niet door 
ziekte uitgevallen was. Nog verras-
sender is dat Nieuwland als dichter in 
het Nederlands, Frans en Latijn naam 
gemaakt heeft en tot ver in de 19de 
eeuw herdrukt werd. Na Nieuwlands 
overlijden werd een bundel nagelaten 
gedichten uitgegeven.

Het Amsterdamse genootschap Felix 
Meritis, dat de verlichtingsidealen onder 
de betere burgerij koesterde, bood 
Nieuwland een honorair lidmaatschap 
aan. Onder wetenschappers had hij een 
uitzonderlijk hoge status, wat ook blijkt 
uit zijn betrokkenheid bij de oprichting 
van de ‘Kring van Hollandse Scheikundi-
gen’. Zijn medeoprichters hadden naam 
gemaakt met het elektrisch scheiden 
van water in waterstof en zuurstof en 
de recombinatie van deze elementen, 
waarbij weer water ontstaan was.

Rampspoed
Nieuwland huwde in 1791; rampzali-
gerwijs overleden zijn echtgenote en 
dochtertje nog geen jaar later in het 
kraambed. Enkele jaren later stierf hij 
zelf, kort na zijn benoeming in Leiden, 
waarschijnlijk ook aan een infectieziek-
te. Hij uitte zijn verdriet over de dood 
van echtgenote en dochter in een lang 
gedicht waarin hij zoekt naar troost.
Ondanks zijn verbluffende intellect 
doet het noemen van Nieuwland als 
‘de Nederlandse Newton’ vreemd aan. 
Van Nieuwland zijn immers geen grote 
wetenschappelijke doorbraken bekend. 
Hij zal de klassieke mechanica van 
Newton uitzonderlijk helder hebben 
onderwezen en zijn levensverhaal toont 
grenzeloze veelzijdigheid. Maar weten-
schappelijk vernieuwend was hij daar-
mee niet. Het 19de-eeuwse nationalisme 
moet welhaast de achtergrond geweest 
waarom hij de ‘Nederlandse Newton’ 
genoemd werd. Nu lijkt dat misplaatst. 
Indertijd zal de klankassociatie Newton 
/ Nieuwland wellicht ook meegewerkt 
hebben.

Tussen collega’s
Bijna honderd jaar na Nieuwlands 

overlijden besloot de Amsterdamse 
gemeenteraad in 1891 de benaming van 
de Derde Van Swindenstraat te herzien 
en er de straatnaam Pieter Nieuwland-
straat aan toe te kennen in de nabijheid 
van de Wijttenbachstraat en Van Swin-
denstraten, dus tussen collegae geleer-
den aan het Atheneum Illustre.

In 1986 lag Nieuwlands sterfdag bijna 
tweehonderd jaar in het verleden. 
De Christelijke Scholengemeenschap 
Amsterdam Oost, waarin onder andere 
de voormalige Christelijke HBS opge-
gaan was, werd in de wandelgangen de 
Nobelwegschool genoemd. Daar stond 
het schoolgebouw dat was gebouwd in 
de zestiger jaren. Het aloude verlangen 
naar een echte naam kwam opnieuw 
naar voren en men herinnerde zich de 
eerdere suggestie van Jaap Kruizinga 
om de middelbare school de naam van 
Pieter Nieuwland te laten dragen omdat 
die vrijwel op de plek van de geboorte 
van het ‘wonderkind van de Water-
graafsmeer’ staat. #

Pieter Nieuwland en het evenwicht is 
de titel van een historisch proefschrift 
van de hand van Dr. G.A. Steffens. Het 
werd gepubliceerd in 1964.
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Jaap Kruizinga, onderwijzer, publicist en 
chroniqueur van de Watergraafsmeer in 
de vorige eeuw, noemt als woonadres 
van de familie Nieuwland Schagerlaan 
71. Dit huisnummer roept de suggestie 
op dat wellicht Nieuwlands geboor-
tehuis tot ver in de twintigste eeuw 
bestaan heeft. Het blijft daarbij echter 
wel de vraag wanneer huisnummering 
op basis van ordelijke volgnummering 
ingevoerd werd in de Watergraafsmeer; 
zelfs in stedelijk Amsterdam werd dit 
eerst in de 19de eeuw vanzelfsprekend. 
De Schagerlaan, waaraan de familie 
Nieuwland woonde, maakte midden 
vorige eeuw na ruim driehonderd jaar 
plaats voor de Gooise weg. 
Enkele tientallen jaren later keerde de 
naam Schagerlaan terug als straatnaam 
voor de eengezinswoningen naast het 
talud van de Gooische weg in woonwijk 
Julianapark.

De familienaam Nieuwland lijkt bijzon-
der passend. Destijds waren familie-
namen nog niet vanzelfsprekend. De 
gedachte komt op dat de komeetachtige 
wetenschappelijke en sociale carrière 
van Pieter een familienaam wenselijk 
maakte. De naam Nieuwland kan dan 
als een goede keuze gezien worden om 
zijn afkomst - uit de polder - recht te 
doen. Maar enige aanwijzing die deze 
gedachte steunt, ontbreekt. 

In deze collage ziet u 
1. Pieter Nieuwland op een schilderij van de Universiteit Leiden
2. De Pieter Nieuwlandstraat
3. Het kunstwerk ”Jacob in gevecht met de engel” van Berend Hendriks op de muur van
    het Pieter Nieuwland College
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Muziek uit Oost klinkt door in Peru

ij aanvang van het concert moet 
iedereen de ogen sluiten en diep 
ademhalen. Abello gebruikt een 

gong bij dit meditatief begin. In gedach-
ten legt hij verbinding met Peru. Wat 
we dan niet weten, is dat op hetzelfde 
moment hetzelfde concert gegeven 
wordt in de stad Lima in Peru. De stad 
waar Abello is geboren. 
Het toneel is gevuld met ruim honderd 
leerlingen, vanaf zeven jaar. Zij spelen 
op verschillende niveaus maar kunnen 
allemaal hun bijdrage leveren aan de 
muziek van deze middag. Een begelei-
dend orkest van vrijwillige musici en 
zangers heeft Abello bij elkaar gezocht 
door spontaan te werven op allerlei 
plekken, in kroegen en winkels – met 
een enthousiasme waarmee hij ieder-
een over de streep lijkt te kunnen trek-
ken. Hij noemt deze groep ‘Plan B’. 

Tweedehands fiets
Abello heeft zichzelf alles geleerd. 
Als puber was hij niet erg gelukkig en 
zocht hij naar de zin van het leven. Hij 
groeide noodgedwongen op bij zijn 
grootouders in Ica, dichtbij de woestijn, 
leerde zichzelf gitaar spelen en trad op 
straat op. Twee grote inspiratiebron-
nen hebben hem gevormd en ‘de weg 
gewezen’. Op zijn zestiende hoorde hij 
een cassettebandje van de Argentijnse 
zanger/dichter Facundo Cabral en wist 
onmiddellijk dat hij dit soort gevoelens 
en gedachten ook in muziek wilde 
uitdrukken. Ook las hij een boekje van 
dichter/filosoof Alberto Benavides. 
Instinctief wist hij dat dit zijn leermees-
ter moest worden. Abello kocht een 
tweedehands fiets en vertrok naar de 
plek waar Alberto leeft, in de woestijn. 
Per ongeluk reed hij naar het oosten 
– wat zijn dood had kunnen worden. 
Gelukkig doemde een vrachtwagen vol 
mijnwerkers op uit het niets en wees 
hem de juiste weg naar het zuiden. 
Fietsend langs het laatste dorpje, 
Callango, kwam hij uiteindelijk aan bij 
Alberto en verbleef daar twee jaar.

Intieme huiskamer
Abello begon al naam te maken in 
Peru. Tijdens zijn verblijf bij een vrien-

din in Lima – hij leidde als troubadour 
een zwervend bestaan – kwam hij de 
Nederlandse Nienja tegen. Vrijwel on-
middellijk was hij overtuigd van deze 
liefde voor het leven. Heel bewust koos 
hij er dan ook voor met Nienja in 2011 
naar Nederland te komen om hier een 
bestaan op te bouwen.

Op 16 juli gaven honderd kinderen uit Oost een benefietconcert, samen met twintig muzikanten en 
onder leiding van Abello Cepero Travaglini. Doel van het optreden was om kinderen in Callango, een 
klein dorpje in de woestijn van Peru, de kans te geven muziekonderwijs te volgen.

Tekst: Ellen Ros | Fotografie: Frank Schoevaart

Hij begon eenvoudig, met gitaarlessen 
bij leerlingen thuis. Het aantal leerlin-
gen groeide gestaag. Juist omdat Abello 
originele plekken zocht om aan kinde-
ren les te geven – zoals cafés – kregen 
zijn muzieklessen meer bekendheid in 
Oost. Inmiddels heeft hij zijn muziek-
school AbelloPeru geopend in de 

Watergraafsmeer, een intieme huis-
kamer met overal gitaren aan de wand 
en bijzondere prenten, mythische 
figuren die wijzen op zijn interesse in 
en studie van de Inca-cultuur maar ook 
naar de mystiek uit de pre-Inca tijd.

Muziekles met een verhaal
Abello laat de muziekboekjes zien die 
hij zelf heeft ontwikkeld. Notenschrift 
leren is daarbij niet noodzakelijk. Het 
muziekboekje is een verhaal, een reis 
met een van de door hem gekozen 
figuren uit de Inca-mythologie. Daar-
mee laat hij zien dat muziek voor hem 
verbonden is met spiritualiteit, met 
cultuur en zingeving. Hij leert zijn 
studenten niet alleen muziek uit zijn 
thuisland. Tijdens het benefietconcert 
komen ook andere bekende evergreens 
en populaire zomerhits langs. 

Het belangrijkste voor hem is dat alle 
leerlingen de liedjes kunnen spelen op 
hun eigen niveau, ook al zijn dat in het 
begin maar een paar akkoorden. Het 
liefst houdt hij de leerlingen zo lang 
mogelijk bij zich. Drie leerlingen, Livia, 
Jetta en Luuk, heeft hij al zo ver opge-
leid dat zij zelf les kunnen geven. Livia 
en Jetta gaan dit jaar zelf naar Peru om 
de woestijn te leren kennen en les te 
geven in Callango.

Stichting AbelloPeru Foundation
Een muziekschool oprichten was voor 
Abello niet het einddoel. Hij wil met 
zijn activiteiten in Nederland geld op-
halen voor muzieklessen in Peru. Daar-
om heeft hij dit jaarlijkse evenement 
opgezet waarbij geld wordt ingezameld 
voor muzieklessen voor kansarme kin-
deren in Zuid-Amerika. Het begin is er: 
elke week rijdt een vrijwilliger met een 
auto met twaalf gitaren uit Ica naar het 
kleine dorpje Callango, in de woestijn. 
Daar wordt op zaterdagochtend gratis 
les gegeven aan een groepje kinderen. 

Om dit te kunnen financieren is een 
aparte stichting opgericht: Stichting 
AbelloPeru Foundation. Deze stichting 
beheert donaties uit de benefietconcer-
ten, giften en een deel van de opbrengs-
ten van de gitaarlessen. Op een scherm 
in de hoek van de zaal kunnen de 
bezoekers van het concert een indruk 
krijgen van deze lessen.

Verbondenheid
Met dit derde benefietconcert is 
ruim e 4000,- opgehaald. Nog niet 
voldoende om een heel jaar de lessen 
in Callango te kunnen financieren. 
Extra donaties zijn dus van harte 
welkom.

Naast de muzieklessen en benefiet-
concerten hopen Abello en Nienja met 
hun kinderen en met een grote groep 
ouders en kinderen van de muziek-
school in 2025 een reis naar Peru te 
kunnen maken. Daarmee kunnen de 
banden tussen kinderen van hier en 
Peru worden versterkt en ervaringen 
worden uitgewisseld. Die verbonden-
heid door middel van muziek, daar 
gelooft Abello in. #

Stichting AbelloPeru Foundation
www.abelloperu.foundation
Donaties zijn van harte welkom

B
Ruim 100 kinderen maken muziek op hun eigen niveau

Abello dirigeert muzikanten en publiek

Het begeleidend orkest, Plan B, bestaat uit enthousiaste vrijwilligers

Met concert geld op-
halen voor muziek-
lessen in Peru
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En toen...Oost onder vuur
Tekst: Melissa Plomp
Illustratie: Ruud Meijer

De bewoners van Oost en Watergraafs-
meer zitten thuis, met de ramen 
verduisterd, of gewoonweg met het 
licht uit. De natte straten zijn vrijwel 
verlaten en er is geen sprankje licht te 
bekennen. Bij sommige huizen is aan 
de achterzijde per ongeluk toch nog 
wat licht te zien. Vrijwilligers gaan 
langs de deuren om te waarschuwen. 
Een grijze regenlucht waartegen het 
licht van de niet-verduisterde rest 
van de stad flauw terugkaatst, maakt 
de verduistering compleet. Klokslag 
halftien: de stilte wordt verscheurd 
door loeiende sirenes. Het doordrin-
gende geluid houdt minuten lang aan. 
Het weinige verkeer komt tot stilstand. 
Al snel is er echt geen mens meer op 
straat te bekennen. Buiten is een oor-
verdovende stilte. Je hoort alleen nog 
de regen ruizen. En dan: een doffe knal 
van de eerste bom die valt. Oost ligt 
onder vuur...

Het is donderdag zeven uur ’s avonds 
als de telefoon op het bureau van het 
hoofd van de luchtbeschermingsdienst 
overgaat. Zijn dienst is net begonnen 
en hij verwacht een rustige avond, 
zoals altijd. ‘Wat zegt u? U verwacht 
een luchtaanval?! Ik zal alle protocol-
len onmiddellijk in werking stellen.’ 
Op Bureau Linnaeusstraat, waarvan de 
ingang verborgen is achter hoge muren 
van zandzakken, komt men onmiddel-
lijk in actie. Binnen een mum van tijd 
zijn alle blokhoofden op hun post.
Om acht uur dooft de straatverlich-
ting. De huizen worden één voor één 
donker. Bij sommige winkels blijft 
de neon-verlichting branden tot er 
een schakelaar wordt gevonden. Bij 
de electronicazaak op de hoek van 
de Linnaeuskade en de Middenweg 
springt een half uur later de verlichting 
in volle glorie aan in de etalage vol 
reclame voor afgeschermde lampen. De 
eigenaren zijn al naar huis. Een agent 

komt ter plaatse en slaat met zijn sabel 
de winkeldeur stuk, waarna ook daar 
het licht gedoofd kan worden.

Om negen uur is het volkomen donker 
in Oost. De bussen rijden met gedimde 
lichten. Fietsen en auto’s mogen al-
leen de buurt nog in met hun lampen 
afgedekt met blauw papier. Soms flitst 
er hier en daar een licht aan achter 
een raam, dat snel weer uit gaat, zodra 
de bewoner de vergissing doorheeft. 
Stations Muiderpoort en Weesperpoort 
zijn allebei in duisternis gehuld. Reizi-
gers worden bij de ingang opgewacht 
met afgedekte lantaarns. Langs de 
randen van de perrons zijn dikke, witte 
lijnen geschilderd. De treinen rijden 
als spookachtige schimmen in het 
duister over het spoor, met afgeplakte 

koplampen en in de wagons al het licht 
gedoofd.
De ongeveer 180.000 inwoners wach-
ten met ingehouden adem af. Tot kort 
na half tien dan toch het doffe gedon-
der van een inslaande bom klinkt, al 
snel gevolgd door meer. Dan klinkt er 
ook het geluid van afweergeschut. De 
pastoor van de Sint Bonifaciusparochie 
leidt de geestelijke hulp. Kapelaans 
voorzien van gasmaskers en speciale 
armbanden snellen door Oost naar 
getroffen panden. Ook voor de Protes-
tantse en Joodse bevolking is er geeste-
lijke hulp voorhanden.
Aan de kunstrijbaan aan de Ringvaart 
ontstaat een felle brand, net als aan 
de Zaaiersweg in Betondorp. Ringdijk 
50 stort in. Vijf gewonden worden 
onder het puin vandaan gehaald. Een 

bominslag verwoest de brug naast het 
Amstelhotel. Stratenmakers staan klaar 
om de brug zo snel mogelijk te herstel-
len. Daarna haasten ze zich naar de 
Indischebuurt. Op de Insulindeweg 
richt een bom een vreselijke ravage 
aan. Er wordt groot alarm geslagen. 
Rond half elf keert de rust weer. Er zijn 
acht doden en bijna dertig gewonden 
geborgen...

De volgende ochtend, vrijdag 17 maart 
1939, gaat het leven in Oost verder 
alsof er nooit iets gebeurd is. Bij Bureau 
Linnaeusstraat worden de 1534 vrijwil-
ligers geroemd voor hun uitstekende 
inzet, net als alle betrokken professio-
nals. De grootste luchtbeschermings-
oefening tot nu toe is een groot succes 
geweest. #

Nachtelijk treffen

Bevallig, en rond
blikt ze me zonder
blozen aan

zachtjes ademt ze haar
licht in mijn gezicht
overrompelt me naakt

mijn schaduw overmeestert
de nacht, rekt zich uit
in volle lengte

fraai, en rond
blikt ze me vol
emotie aan

wijst me de weg
die ik heb te gaan

welgevormd
is de maan

zo intens
blikt ze

me aan.

Uit: ‘Beelden van Oost’ van Méland Langeveld (te koop bij Linnaeus boekhandel).
Beeld: ‘Het Westen ontvangt, en ontmoet ’t Oosten’ is van Theo Niermeijer. Het is een 
ijzeren totempaal met chakra’s. Het staat sinds 1970 in het Oosterpark.

Muziek uit Oost klinkt door in Peru
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De Nieuwe KHL
zo 10 sept 16.00:
Lenny Kuhr
wo 13 sept 19.30:
Popup Choir: Anouk – 
Nobody’s wife
zo 17 sept 16.00 en 20.00:
Nederlied Ensemble Amsterdam: 
Ik ben blij dat ik je niet vergeten 
ben!
vr 29 sept 20.30:
Abel’s Americana
zo 1 okt 16.00:
De vrienden van Jan hebben 
een Rotmiddag (o.l.v. Marjolein 
Meijers)

vr 6 okt 20.00:
Trio Bier Light
zo 8 okt 16.00:
Menestrel: Hommage aan 
Jacques Brel

zo 15 okt 16.00:
Ella & Her Man – Tresoar
zo 22 okt 16.00:
KHL Chantant: Italië
do 26 okt 20.00:
Pittige Mosterd: Alexandra Radius 
en Han Ebbelaar
vr 27 okt 20.30:
Mr Ferocious Unplugged
zo 29 okt 16.00:
Leoni Jansen & Jeroen Kramer: 
Vette Duetten
Meer info: www.denieuwekhl.nl 

10 Uit in Oost

Badhuistheater
Boerhaaveplein 28
badhuistheater@gmail.com

Plein Theater
Sajetplein 29
020-6654568.

Tropenmuseum
Linnaeusstraat 2 
020 5688200

Poppentheater Koos Kneus
Iepenplein 40
020-6928532

Jungle Amsterdam
Tweede van Swindenstraat 26 
020-7373326,

De Nieuwe KHL
Oostelijke Handelskade 44A
020-7791575

Framer Framed
Oranje-Vrijstaatkade 71

Tot Zover
Kruislaan 124

Adressen 
Poppentheater 
Koos Kneus
Voorstellingen op zondagen, 
altijd inclusief schminken.

zo 1 okt 11.00 – 12.15:
Bibi en de Zonnebloem! (2-4 jr)
door gastspeler: Scratch 
Marionetten (Janet Cratchley)
zo 1 okt 13.00 – 15.00:
Bibi en de Zonnebloemwedstrijd! 
(4-8 jr)
door gastspeler: Scratch 
Marionetten (Janet Cratchley)
zo 8 okt 11.00 – 12.15:
Jan Klaassen en het eigenwijze ei 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem) 
zo 8 okt 13.00 – 15.00:
Jan Klaassen en de vieze beesten 
(4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem) 
zo 15 okt 11.00 – 12.15:
Een huishouden Jan Klaassen 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem) 
zo 15 okt 13.00 – 15.00:
Jan Klaassen en Katrijn en 
de grote broze wolf (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem) 

zo 22 en 29 okt 11.00 – 12.15:
Het kleine meisje in de grote 
boom! (2-4 jr) 
door gastspeler: Lulu’s poppen-
theater (Marloes Gies) 
zo 22 en 29 okt 13.00 – 15.00:
Het geheimzinnige bos! (4-8 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppen-
theater (Marloes Gies)
Reserveren noodzakelijk! 
Via website of tel.nr. 020-6928532.
Voor reserveren en meer info:  
www.kooskneus.nl 

Plein Theater 
vr 8 sept 19.00, za 9 sept 20.15 
en zo 10 sept 15.00:
FRINGE: Vloed – Sanne van Dijk 
(solo, storytelling)
vr 8, vr 15 en za 16 sept 21.00: 
FRINGE: It’s My Party And I Die 
If I Want to (performance, dans, 
storytelling)

za 9 sept 18.00, zo 10 sept 19.00 
en 21.00 en za 16 sept 19.00:
FRINGE: A fist of tongues 
Sunni Lamin Barrow (perfor-
mance, storytelling, live art)
zo 17 sept 15.00:
Nieuwe Noten Amsterdam: 
Matricale – Nymphéas Trombone 
Quartet
vr 22 sept 20.30:
My Life in Excel – Bitter Sweet 
Dance / Liat Wayshort
za 23 sept 20.30:
Oosterpoke Stand Up Comedy 
Showcase
do 28 sept 20.30:
Moving On! – (don’t) look me in 
the eyes – Ainhoa Hernández 
Escudero
vr 29 sept 19.00 en 21.00:
Le Bal Masqué – Salix kameropera

wo 4 okt 20.30:
Sporen van Haar (try out) 
@ Theater Bellevue
Plein Theater & Kula Skoro
do 5 okt 20.30:
Sporen van Haar (Amsterdamse 
Première) @ Theater Bellevue
Plein Theater & Kula Skoro
zo 8 okt 20.30:
Sporen van Haar (landelijke pre-
mière) @ Het Nationale Theater 
Den Haag
Plein Theater & Kula Skoro
zo 8 okt 20.30:
Butoh experience
wo 11 okt 15.00:
Kinderboekenweek: Mijn huis 
is jouw huis (4+)
vr 13 okt 20.00:
Sporen van Haar @ Kunstlinie, 
Almere
Plein Theater & Kula Skoro
za 14 okt 20.30:
Moving On! – Iraqi Bodies & 
Teach me not 

zo 15 okt 15.00:
Nieuwe Noten Amsterdam: 
New notes for recorder player 
Juho Myllylä 
ma 16 okt 20.30:
Sporen van Haar @ Stadsschouw-
burg Utrecht
Plein Theater & Kula Skoro
do 19 okt 20.00:
Transfe/\r – Cinzia Nistico 
(A’damse première)
za 21 okt 20.30:
Sporen van Haar @ Theater Zuid-
plein, Rotterdam
Plein Theater & Kula Skoro
vr 27 okt en za 28 okt 20.30:
Sporen van Haar @ Bijlmer Park-
theater Amsterdam
Plein Theater & Kula Skoro
vr 27 okt 20.30:
Oosterpoke Stand Up Comedy 
Showcase 
Zie verder: www.plein-theater.nl

Badhuistheater
ma 11 sept 20.00:
‘A Campfire of Playwriting’ with 
Downstage Left / Badhuistheater
vr 15 sept 20.00:
Klankbord: tussen de Amstel 
en Oosterpark
zo 17 sept 19.00:
Italian Theatre: Claudia Fontana
za 23 sept 20.00:
OMG! I can’t even! The improvised 
reality show by Bodei en Mimi
do 5, vr 6 en za 7 okt 20.00:
The ‘Amsterdam Heist’ by Down-
stage Left
Zie verder: www.badhuistheater.nl

Jungle Amsterdam
---ELKE WEEK---
van wo t/m za 12.00 – 17.00:
Afvalpaleis en weggeefwinkel
2e locatie: Dapperstraat 76-82
elke ma 20.00 – 00.00:
Kizz Meetup, met DJ Traybeatz
elke di 09.30 – 11.30:
Sfera / Rond-Om Dansworkshops 
voor vrouwen uit Oost
elke wo 12.00 – 17.00:
Repair Café Elektronica in 
Afvalpaleis
elke wo 20.00 – 22.00:
Biodanza met Lyan
elke do 09.00 – 12.00:
Jungle vrouwenochtend
elke do 12.00 – 17.00:
Repair Café Textiel in Afvalpaleis

elke vr 11.00 – 13.00:
Infopunt duurzaamheid in 
Afvalpaleis, inclusief groen- 
en afvalspreekuur
elke zo 18.30 – 23.00:
Ecstatic dance Amsterdam

---AGENDA---
ma 18 sept 16.00 – 00.00:
Minder tegels en meer Groen!
Ophaaldag Oost, 
zie: www.rainproof.nl/tegelservice
ma 16 okt 16.00 – 00.00:
Minder tegels en meer Groen!
Ophaaldag Oost, 
zie www.rainproof.nl/tegelservice
za 30 sept 20.00 – 00.00:
Nataraj Barefoot Party met 
Shanto en Iradi
zo 1 okt 14.15 – 22.00:
Balfolk
zo 22 okt 19.00 – 23.00:
Tango Salon met DJ Arjan 
‘el Irresistible’
Zie verder: www.jungle.amsterdam

Tropenmuseum
---TENTOONSTELLINGEN---
nieuw:
Someone is getting rich
16 kunstenaars onderzoeken de 
relatie tussen kolonialisme en het 
mondiale financiële systeem
t/m 31 dec 2023:
Sabi Suriname
t/m 3 maart 2024:
Diva’s: bezieling en beleving in 
Arabische muziek en cinema
t/m 1 sept 2024:
Plastic Crush
altijd te zien:
Onze koloniale erfenis 
altijd te zien:
What’s the story?
altijd te zien:
Things That Matter
Meer info, ook over eenmalige 
activiteiten: 
www.tropenmuseum.nl

Framer Framed
---EXPOSITIES---
t/m 10 sept:
Tanah Merdeka – kunstenaars-
collectief Taring Padi

---AGENDA---
zo 10 sept 16.00 - 18.00:
Finissage: Tanah Merdeka
za 23 sept 16.00 – 18.00:
Queer Open Stage: Act 3
Meer info: framerframed.nl

Tot Zover
t/m 11 febr 2024, wo t/m 
zo 11.00 – 17.00:
Een Lekkere Dood
Wat eten we bij afscheid 
en rouw?
Meer info: www.totzover.nl 

De Nieuwe Ooster
elke eerste zondag van 
de maand om 13.00:
Rondleiding door Stichting 
Arboretum De Nieuwe Ooster; 
opgeven via www.denieuwe-
oosterbomenpark.nl
elke laatste zondag van 
de maand om 11.00:
Nabestaandecafé in café 
Roosenburg; info: m.smeding@
amsterdam.nl 
zo 10 sept 12.00:
Dode Schrijvers, Levende 
Woorden: bezoek graf van Nescio 
met dichter Jos van Hest; 
aanmelden via c.van.der.elst@
amsterdam.nl
zo 15 okt 12.00:
Dode Schrijvers, Levende 
Woorden: bezoek graf van Frans 
Pointl met dichter Jos van Hest; 
aanmelden via c.van.der.elst@
amsterdam.nl
Meer info: www.denieuweooster.nl 

Bibi en de Zonnebloem!

Ella & Her Man

Kijk voor onder andere 

meer agenda-informatie 

op www.oost-online.nl

Juho Myllylä (blokfluit)

Trio Bier Light

foto: Rob van D
am
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toe dat hij waarschijnlijk verre familie 
van de schilder is. Ongemerkt neemt hij 
zijn docenthouding aan en vertelt wat 
we zien. Links op het beeld schilderde 
hij het voormalige pand van onder meer 
de ABN Amrobank en het Rechtshuis, 
waarvan Napoleon volgens de overle-
vering in 1811 de sleutels overhandigd 
kreeg. ‘Iets verderop zie je onder meer 
de Mondriaantoren en de Rembrandt-
toren,’ zegt hij, ‘met daar tussen het 
praalgraf voor Jo van Heutsz op de 
Nieuwe Oosterbegraafplaats. Aan de 
andere kant van het water ligt Amerika. 
En nee, dat is niet vreemd, als schilder 
heb ik vrijheid en New York heette niet 
voor niets Nieuw Amsterdam.’

De koffie is op en net voor het afscheid 
zegt hij dat hij nog even snel langs het 
boekenkastje aan de overkant wil lopen 
om te zien of er een mooi boek in staat. 
‘Ik ben dol op die kastjes en dagelijks 
werp ik er een blik op. Ik kijk of er wat 
tussen staat en als ik zelf overtollige 
boeken of andere spullen heb, dan zet ik 
daar neer. Je zou me wel Ruud Recycle 
kunnen noemen en het struinen langs 
die plekken past wel een beetje bij het 
ritme van mijn dag. Net zoals ik altijd 
even bij ’t Hartje naar binnen wip als 
ik mijn kleinzoon Max naar school heb 
gebracht. Vervolgens vind ik meestal 
wel iets van mijn gading.’ #

Tekst: Jim Jansen | Fotografie: Eddy Ellert

Tekst en fotografie: De Rode Loper op School

‘Als schilder heb ik vrijheid’  

Een bonte 
benen-parade 

Kijken, tekenen (al die verschillende 
benen!), het gesprek over veiligheid en 
de buurt en een beeldende les op school, 
zijn onderdeel van het educatiepro-
gramma over ‘samenleven in Amster-
dam Oost’.

Diversiteit
De Rode Loper op School ontwikkelde 
samen met Kunstmest en kunstdocent 
Anna Boterman het kunsteducatie-
project ‘Samen zijn wij in Oost’. Dit 
schooljaar gingen ruim 350 kinderen, 
uit de groep 3 tot en met groep 8, onder 
begeleiding van De Rode Loper op 
School langs het kunstwerk Samen Zijn 
Wij Oost. Dit kunstwerk van Enzo Pérès-
Labourdette, een tegeltableau van ruim 
220 vierkante meter, werd in oktober 
2022 opgeleverd. Het werk is te vinden 
onder de Van Swindenspoorbrug.

Common ground
‘Het kunstwerk krijgt betekenis voor 
kinderen, op een laagdrempelige 
manier brengen we kunst dichtbij. De 
benen en voeten werken heel symbo-
lisch, we wonen allemaal in hetzelfde 

Bijna dagelijks zie ik hem lopen, Ruud 
Meijer, mijn voormalige docent aard-
rijkskunde, Nederlands en tekenen van 
wie ik begin jaren tachtig les kreeg. 
Hij was een begenadigd leerkracht die 
fabuleus kon vertellen over zijn lift-
avonturen dwars door Europa en zijn 
voorliefde voor kunst. Al dan niet door 
hem zelf gemaakt. ‘Eigenlijk voelde ik 
me helemaal geen leraar, maar meer ie-
mand die de leerlingen en collega´s een 
beetje mocht vermaken,’ zegt hij op de 
kop af veertig jaar later, terwijl hij met 
een schilderij bij de Coffee Company op 
de Middenweg verschijnt.

In waar nu De Amsterdamse MAVO 
huist, daar gaf Ruud les op Mavo Oost, 
een overzichtelijke school, met voor 
elk leerjaar een dubbele klas en een 
klein team docenten, waarmee hij met 
enkelen nog steeds bevriend is. ‘Een 
prachtige tijd,’ zegt hij terugkijkend, 
‘zeker omdat we met grote regelmaat na 
schooltijd met z’n allen een paar biertjes 
gingen drinken bij Elsa’s.’ Lachend: ‘De 
avond na mijn pensionering heb ik het 
niet droog gehouden, zo verknocht was 
ik toch aan de school.’

Hij nipt aan zijn cappuccino en ontdoet 
het schilderij van het beschermfolie. 
Qua kleur en stijl doet het me denken 
aan Rembrandt en Ruud vertrouwt me 

Journalist Jim Jansen en fotograaf Eddy Ellert begeven zich 
door de straten van Amsterdam Oost en komen bekende en  
onbekende buurtgenoten tegen. Deze keer Ruud Meijer, voor-
malig docent, schilder en alom gewaardeerd illustrator van 
deze krant.   

Ruud Meijer, gepensioneerd docent, schildert en tekent voor Dwars

stadsdeel, lopen op common ground!’, 
aldus Wendeline Thole, directeur van 
De Rode Loper op School. Geïnspireerd 
op het tegeltableau maakten de leerlin-
gen hun eigen kunstwerken. Ze kregen 
de opdracht om te experimenteren met 
vormen en patronen, in de geest van 
Enzo. Iedere leerling maakte een paar 
benen. Alle losse werken vormen een 
nieuw ‘tegeltableau’, een benen-parade. 
Net als de kunstenaar vormen ze samen 
een bonte stoet aan individuen. Het 
resultaat van de opdracht is telkens 
verrassend en zoals een docent van 
Aldoende zei: ‘De leerlingen hebben 
zichzelf overstegen.’

Meer begrip voor elkaar
Enzo liet zich inspireren door de 
mensen en verhalen uit de buurt. In 
het werk valt op dat iedereen anders 
is, maar wel voor elkaar zorgt. Zo zie je 
mensen met regenboogparaplu’s elkaar 
door een storm helpen. De paraplu’s 
staan symbool voor ‘opkomen voor 
elkaar’ en de vele kleuren voor gender 
en ‘kunnen zijn wie je bent’. Kinderen 
worden aan het denken gezet, hoe je 
je door kunst kunt uiten. Wat betekent 
‘anders’ zijn in een stad waar iedereen 
anders is? Zo werken we aan openheid, 
bewustwording en begrip. Juist in deze 
tijd extra belangrijk. 
Ook aankomend 
schooljaar kunnen 
scholen weer meedoen 
met het programma. #

Meer info, zie QR-code

Met vijf scholen uit Amsterdam Oost bezoeken we het tegel-
tableau Samen zijn wij Oost. Het ‘diversiteitsmonument’, 
zoals kunstenaar Enzo Pérès-Labourdette het noemt.   
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Tassen op straat
Op College De Meer sluiten de 1e en 2e jaars de schoolperiodes af 
met een project, vaak rond een thema. Afgelopen jaar waren dat Milieu, 
Geloof en Social Media. 
Een van de opdrachten waar de 1e en 2e klassen aan gewerkt hebben 
is de workshop Monotype Design. Een docent van Kleinkunstig! gaf de 
workshop in samenwerking met de docent Beeldende Vorming. 
De leerlingen leerden hun eigen tassen te bedrukken. En na afloop 
mochten die natuurlijk mee naar huis. Misschien herkent u ze nog eens 
op straat. De les was een leuke aanvulling op het programma.

Tijdens de projectweek werken de leerlingen ook aan het dossier 
Culturele en Kunstzinnige Vorming (CKV). Dat dossier gaat drie jaar 
lang mee tot ze het vak afsluiten aan het eind van het derde jaar met 
een CKV-week. 
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Tekst en fotografie: Dick Feenstra

Tekst: Melissa Plomp | Illustratie: Zuiderlicht

Hollandse zomer?   

Ambtenaar krijgt stroom van eigen dak

In ons land was de gemiddelde tempera-
tuur 0,2 graad lager dan normaal, viel 
er 25 millimeter meer regen en zagen 
we zes uur minder de zon dan gemid-
deld. Begin juli waaide de zwaarste 
zomerstorm ooit gemeten in onze stad. 
Tientallen in blad staande bomen wer-
den omver geblazen wat één dode tot 
gevolg had. Het water van wereldwijde 
zeeën en oceanen was toen warmer dan 
ooit tevoren.

Zuiderlicht is een initiatief van woon-
bootbewoners aan de Schinkel. Als een 
van de eerste Amsterdammers hadden 
zij hun eigen zonnepanelen. Toen die er 
lagen dachten ze: wat bij ons kan, kan 
ook bij de buren. 

Weespanelen
Met leningen van leden en het Amster-
damse Duurzaamheidsfonds investeert 
Zuiderlicht in lokale energieprojecten. 
Bijvoorbeeld zonnepanelen op daken 
van scholen, sportverenigingen, the-
aters, bedrijven, wooncomplexen of, 
zoals in dit geval, een stadsdeelkantoor. 
Zuiderlicht is nu bezig met haar 25e 

Extremen
Als de hondsdagen op 19 juli beginnen, 
komt de wind uit de verkeerde hoek 
en houden we een maand koel weer. 
Dan valt er genoeg regen waardoor het 
grondwaterpeil zich herstelt. Hitte en 
droogte op alle continenten veroorza-
ken enorme natuurbranden die aan veel 
levens van plant, dier, mens en ook aan 
een stad op Hawaï een einde maken.
Onze aarde is te warm geworden. Dat 

Juni werd de warmste maand sinds 1901, ruim drie graden 
meer dan normaal. Zonrecords werden gebroken. Droog was 
die maand ook. Juli werd een natte maand en het is moeilijk 
voor te stellen dat deze maand wereldwijd de boeken in gaat 
als de warmste julimaand ooit, sinds we dat bijhouden.   

zorgt voor extremen. Klimatologen zijn 
verbijsterd door de snelheid van die 
opwarming. Wereldwijde bosbranden 
zorgen voor nog meer broeikasgassen 
in onze atmosfeer die de opwarming 
versterken. Daardoor zal er ook vaker 
veel meer regen gaan vallen.
Op 6 augustus beleven we met 15.8 
graden de koudste dag sinds 1941 en is 
Slovenië getroffen door noodweer met 
overstromingen die doen denken aan 
de ramp in Zeeland en Zuid Holland van 
1953. Terwijl dit artikel wordt geschre-
ven lopen de metro’s in Frankfurt vol 
water en woedt er een natuurbrand op 
Tenerife.

Rivierbeddingen
Hoe bereiden we ons voor op water-
overlast en langdurige droogtes? In 
onze stad zijn er binnen twee jaar zestig 
nieuwe groene plekken bijgekomen. Er 
worden wadi’s, vijvers en poelen aan-
gelegd om het water op te vangen voor 
droge tijden, zoals in het Darwinplant-
soen. Wadi’s zijn rivierbeddingen die 
water kunnen vasthouden. In Park de 
Meer zijn er drie. Ze hebben een lengte 
van meer dan driehonderd meter en 
het hemelwater van omliggende huizen 
en flats wordt daar naartoe afgevoerd. 
Het riool, dat onze voeten droog moet 
houden, wordt minder belast.
We wonen in een polder zo’n zes meter 
onder de zeespiegel en die kán vollo-
pen... Ons riool kan enorme regenval 
niet aan en helemaal niet als er een as-
bak filtersigaretten uit een auto in wordt 
gekieperd. Ook niet door verfresten, 
olie, condooms, tampons en meer die in 

de wc-pot verdwijnen of de achteloos 
op straat geworpen verpakking van een 
snackje. Mens, zorg goed voor je wereld 
of zorgt Mens liever voor zichzelf?
Hitte beperk je als je tegels uit de tuin 
haalt en vervangt door planten, strui-
ken of een boom zodat de aarde regen-
water op kan nemen. Hitte beperk je 
als je geen cruise of vliegticket boekt, 
niet in de auto stapt maar op de fiets. 
Groen geeft meer dan koelte, ook op een 
balkon. Bladgroen is waardoor wij en 
alle organismen op onze aarde mogen 
leven. #

Milieu

De wadi in het Darwinplantsoen

Een van de wadi’s in Park de Meer
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De zonnepanelen op het stadsdeelkantoor Oost moesten in-
schikken om plaats te maken voor nog eens 267 panelen extra, 
die als alles goed is gegaan, in augustus geplaatst zijn. Het  
project wordt uitgevoerd door Zuiderlicht, dat in september 
tien jaar bestaat. 

zonproject. De organisatie gaat voor het 
eerst stroom opwekken met duizend 
‘weespanelen’. Dat zijn tweedehands 
panelen die op een tijdelijk beschikbaar 
dak op het Marineterrein nog heel wat 
stroom kunnen produceren.

Meeprofiteren
Het dak van het stadsdeelkantoor Oost 
is het tiende gemeentelijke dak van de 
in totaal vijftien daken die Gemeentelijk 
Vastgoed Amsterdam in maart 2019 gun-
de aan de combinatie Janszon & Zuider-
licht. David van Bezooijen, projectleider 
bij Zuiderlicht: ‘Dat doet de gemeente 
goed. De gemeente laat Amsterdam-
mers zo meeprofiteren van de daken 
van de stad. De meeste Amsterdammers 
hebben zelf geen eigen of geschikt dak. 
Ik woon bijvoorbeeld in een VvE. We 
willen al járen zonnepanelen maar dat 
schiet maar niet op. Dankzij dit soort 
daken kan ik er toch voor zorgen dat er 
weer een paar panelen in Amsterdam 
bij komen. Samen kunnen we dit soort 
grote daken benutten.’ In dit geval gaat 
het om het dak van zijn ‘eigen’ stads-
deelkantoor in Oost. ‘Ik fiets er regelma-
tig langs en zal de panelen dus vaak zien 
liggen.’ 

Slimmer neerleggen
Om al die panelen op het dak te laten 
passen, moesten de oude panelen wel 
wat slimmer worden neergelegd.  
Bovendien mag Zuiderlicht gebruik  
maken van een deel van de schuine  
daken aan de Oranje Vrijstaatkade. 

De panelen dragen bij aan de verduur-
zaming van het gemeentelijke vastgoed. 
Bovendien krijgen de ambtenaren 
straks, na hun zomervakantie, stroom 
van eigen dak. Zo kunnen ze duurzaam 
hun smartphones en laptops opladen. 
De stroom van de zonnepanelen gaat 
dus naar de gemeente. Projectcoördina-
tor Jasper Klapwijk: ‘Het is lucratief om 

stroom aan het net te leveren en die te 
verkopen aan een energieleverancier, 
maar een energiecoöperatie heeft niet 
tot doel om winst te maken. Ons doel is 
lokale, betaalbare energie. De gemeente 
betaalt ons straks een vast bedrag van 
15 cent per kWh. Meer is niet nodig om 
uit de kosten te komen en rente uit te 
keren over leningen.’
De leningen komen van het Amsterdam-
se Duurzaamheidsfonds én van Amster-
dammers. Klapwijk: ‘Voor eenmalig een 
euro ben je al lid van Zuiderlicht. Wie 
de ruimte heeft kan met leningen à 250 
euro mee investeren. Hoeveel rente we 
aan onze leden uitkeren is afhankelijk 
van de opbrengst van alle projecten 
samen.’ #

Meer info: www.zuiderlicht.nu 
Meer informatie over het project en 
meedoen op:  
https://www.zuiderlicht.nu/portfolio-
item/stadsdeelkantoor-oost/

Het dak van het stadsdeelkantoor tijdens 
de schouw

De vrijstaatkade en stadsdeelkantoor

‘Samen kunnen  
we dit soort grote  
daken benutten’

We wonen in een 
polder onder de 
zeespiegel en die 
kán vollopen
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kreeg. De audio die ik voor hem had 
gemaakt, 160 minuten lang, is in een lus 
voor hem afgespeeld en zo is hij rustig 
gestorven.’
Dankzij de ondersteuning van vijf done-
rende fondsen heeft Bruce een zoge-
naamd Omniwave speakersysteem kun-
nen aanschaffen: vier op elkaar gerichte 
cilindrische luidsprekers die een illusie 
van volledige omvatting door het geluid 
wekken: de herkomst van de klanken 
is niet meer te traceren, het is hele-
maal om je heen. De activiteitenkamer 
waarin het ‘surround sound’ systeem in 
de vier hoeken is aangebracht, noemde 
hij het Klankpaleis. De ervaring hier 
volledig in het geluid op te gaan kan een 
oase zijn voor wie zijn zekerheden heeft 
verloren. 

Verademing
Ander attribuut: de ‘Qwiek Snooze’, een 
geluidsbron in een nylon kussen dat in 
bed onder het hoofdkussen wordt ge-
legd. Bij het inslapen en ontwaken biedt 
het de patiënt zachte muziek, kalme-
rende woorden en oriëntatie.
Froukje Hamaker, specialist Oude-
rengeneeskunde in het Flevohuis 
onderschrijft het effect. ‘Als mensen ’s 
morgens wakker worden zijn ze gedes-
oriënteerd. Ze worden aangekleed en 
willen niet dat de verzorger aan ze zit. 
Als ze dan horen: “Goedemorgen, we 
gaan u even lekker aankleden” enzo-
voort dan kan dat geruststellen.’
Ze beschrijft hoe het een verademing 
kan zijn voor een hele groep als iemand 
die in een huiskamer voortdurend zit te 
schreeuwen, een koptelefoon op krijgt 
met kalmerend geluid.

‘Beklompen’
‘Ik zou het erg jammer vinden als we 
hem kwijtraken’, zegt Hamaker, doelend 
op een mogelijk gedwongen vertrek 
van Bruce in een bezuinigingsronde. 
Het Klankpaleis blijft, hoe dan ook, tot 
eind van het jaar in het Flevohuis. En 
daarna?
Voor zulk soort tegenslagen vanwege 
Nederlandse bureaucratie heeft de 
taalvaardige Andy een passend woord 
bedacht: beklompen. #

Tekst: Frans van Lier | Fotografie: Frank Schoevaart 

Andy Bruce komt uit Schotland, is 
trombonist en speelde met hart     
en ziel bij het Willem Breuker 

Kollectief, in het Jazzorkest van het Con-
certgebouw en bij nog een stel bands. 
Hij zit vol dolle muzikantenverhalen 
maar persoonlijk verdriet bracht hem 
in een heel ander circuit. Hij kreeg de 
misère te verwerken van een scheiding 
en van de dood van zijn vader en voelde 
hoezeer de toevlucht naar muziek een 
steun kon zijn. 
Bruce (54, weerbarstig kort haar op een 
vriendelijk hoofd) kwam in 1992 naar 
Nederland om te studeren aan het Con-
servatorium in Hilversum. Hij is hier ge-
bleven en spreekt inmiddels vlekkeloos 
Nederlands waarin slechts een subtiel 
accent is te horen. Genoten heeft hij van 
de tijd waarin hij met Willem Breuker 
en de zijnen de hele wereld overtrok, tot 
China en Japan aan toe. 

Geluidservaringen
Rond 2013, toen hij de Amerikaanse 
documentaire had gezien, vond hij 
een paar academische onderzoeken 
over rouwverwerking maar ook over 
omgevingsgeluid, over de effecten van 
vrolijke en droevige muziek en speci-
fieker nog over geluidservaringen van 
dementerenden. Waar dikwijls harde 
geluiden (dichtslaande deuren, radio 
of televisie op volle sterkte) onrust en 
angst aanjagen kan rustige muziek de 
patiënt kalm maken, zoals het ruisen 
van de zee of vogelgeluiden in een bos 
dat ook kunnen.

Uit klemmende isolement
Met de zelf verworven missie om met 
die kennis en eigen inzicht verder te 
gaan richtte Bruce in 2016 de stichting 
Klankspoor op, die financiële steun 
vond bij een aantal particuliere fondsen. 
Daarmee kon hij in het Flevohuis een 
bescheiden studiootje inrichten, waar 
hij sindsdien werkt aan ‘soundscapes’ 
met veel meer dan muziek alleen. Van 
alle bewoners van het huis, voor wie 
hij rustgevend geluid creëert, peilt hij 

de persoonlijke achtergronden door 
gesprekken met hun naasten en, voor 
zover mogelijk, met henzelf. Dan gaat 
hij op zoek naar geluiden uit hun oude 
leefomgeving en combineert die met 
flarden uit de gesproken herinnerin-
gen. Voeg daar muziek aan toe waar de 
patiënt van houdt of die bij hem/haar 
past en er ontstaat een geluidsbeleving 
die de betrokkene uit zijn klemmende 
isolement kan halen.

Krassende schaatsen
‘Ik noem het auditieve veiligheid, een 
vertrouwd gevoel dat de stress bij de 
betrokkene en dan ook bij het personeel 

onderdrukt’, zegt Andy Bruce. ‘Je veilige 
omgeving heeft te maken met geuren, 
beweging, licht, geluid. Je eigen omge-
vingsgeluid sla je al op als pasgeboren 
baby. Dat schijnt zelfs al in de baarmoe-
der te beginnen.’
Een meneer die ooit vijf keer de Elfste-
dentocht had gereden heeft hij het ge-
luid van krassende schaatsen op glad ijs 
geboden en een stukje oude opgewon-
den radioreportage van toen in 1963 
Reinier Paping de tocht won. Voor een 
mevrouw heeft hij het karakteristieke 
geluid van vijf tegelijk tikkende klokken 
in haar oude woning opgenomen.

Uurtje langs de Dappermarkt
Voor een andere mevrouw, die houdt 
van ‘minimal music’, heeft hij een 
verdroomd muziekstuk gemaakt in de 
trant van Arvo Pärt. Zelf gecomponeerd 
en uitgevoerd: het hele orkest plus koor 
komt uit zijn studiootje, elektronisch. 
Onder zijn tafelblad met elektronica 
trekt hij dan een klavier tevoorschijn en 
met de toetsen daarvan laat hij violen 
zingen, koper schallen en stemmen 
samenvloeien in ijle muziek van eigen 
hand - prachtig en allemaal ‘nep’.
Met de microfoon een uurtje langs de 
Dappermarkt voor een Amsterdammer 
uit die buurt, klagelijke strijkinstrumen-
ten met Berberse klanken voor een Ma-
rokkaan - tot ver over de grenzen zoekt 
de ondernemende Schot zijn materiaal 
om ook bij import-Amsterdammers hun 
angst, eenzaamheid en verwarring te 
beteugelen.

Klankpaleis
Bruce: ‘In de Covid-tijd is er hier een me-
neer gestorven, die in zijn geïsoleerde 
stervensfase alleen maar de als Mars-
mannetjes ingepakte verplegers te zien 

Toen hij op de IDFA in een Amerikaanse documentaire zag dat 
dementie een vorm van rouw is - verdriet over het verlies van 
het gewone leven - viel hem in dat hij de dementerenden met 
muziek misschien troost kon brengen.
Nu, tien jaar later, heeft Andy Bruce in het Flevohuis zo’n hon-
derd bewoners met dementie nieuwe ruimte in hun ziel gebo-
den met voor iedereen persoonlijk gemaakte ‘soundscapes’. Hij 
is een bevlogen specialist geworden in ‘auditieve veiligheid’.
       

Soundscapes: een oase voor dementerenden

Bewoners en personeel hopen dat het Klankpaleis nog lang in het Flevohuis kan blijven

In dit bescheiden studiootje maakt Andy Bruce persoonlijke soundscapes voor dementerenden

‘Ik noem het auditieve 
veiligheid, een ver-
trouwd gevoel dat de 
stress onderdrukt’
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de schuld van het gymnasium, maar van 
een onderwijssysteem dat een echo is 
van de segregatie in de maatschappij. 
Dat kan anders en beter zoals Scandina-
vische landen ieder jaar weer bewijzen 
in vergelijkende onderzoeken.

Toekomstbestendig
Een uitstapje naar de geneeskundestu-
die gebruik ik ter illustratie van mijn 
mening dat het zogenaamde hoogste op 
academisch niveau een veel te eendi-
mensionale meetlat is. Dit soort hoogste 
is niet waar de maatschappij het meest 
bij is gebaat of waar mensen gelukkig 
van worden.
Verschillende universiteiten overwegen 
het predicaat ‘cum laude’ (met lof) voor 
coschappen te schrappen. De Leidse 
promovendus Thijs Sluiter legt uit in Het 
Parool dat geneeskundestudenten zich 
extreem richten op het verkrijgen van 
cum laude. ‘Maar het gaat bij genees-
kunde niet om het krijgen van die on-
derscheiding, niet om de eenling die wil 
excelleren. Iemand moet willen leren en 
samenwerken. Die is intrinsiek gemoti-
veerd en dat zal hopelijk zal leiden tot 
een nieuwe generatie toekomstbesten-
dige artsen die zullen werken als echte 
teamspelers.’
Hopen we niet allemaal op een medi-
sche behandeling waar deze elementen 
belangrijk zijn? En zijn we niet allemaal 
verbijsterd over de uitwassen bij elitaire 
studentenverenigingen die een totaal 
gebrek aan medemenselijkheid laten 
zien?

Non scholae sed vitae discimus, niet 
voor de school maar voor het leven 
leren we. Begrijpen ouders dat wel die 
alles in het werk stellen om hun kinde-
ren goede cijfers te laten halen omdat 
zij juist daarin de weg omhoog zien? 
Bijlessen, leerkampen, hulp bij het ma-
ken van projecten. Hoe meer ze onder-
steunen, hoe minder zelfstandigheid het 
kind zelf hoeft te ontwikkelen. #

Anneke Hesp is oud docent midden-
school, gymnasium, vwo, havo, vmbo 
en volwassenenonderwijs.

Tekst en fotografie: Anneke Hesp

Tekst en fotografie: Ellen Ros

Is het hoogste het beste?  

Warm afscheid van 
Barbaraschool 

In juli verliet directeur Jessica Jensen 
Havo de Hof aan de Dapperstraat. 
Ze signaleerde in Het Parool dat het 
Amsterdamse onderwijs kampt met 
een paar problemen. Een daarvan is 
de ambitie van veel ouders. Ze willen 
het beste voor hun kind, zeggen ze, en 
bedoelen daar vaak mee dat hun kind 
het hoogst mogelijk academisch niveau 
moet halen. Als de basisschool het kind 
geschikt vindt voor de havo, kiezen die 
ouders niet voor een school die zich 
daarin specialiseert, maar liever voor 
een lyceum omdat dan wellicht hun 
kind toch nog later een niveau hoger uit 

Alle kinderen met begeleiders vertrok-
ken in twee bussen naar de Efteling. 
Dinsdag was de dag van de eindmusi-
cal met als thema: de sluiting van een 
school. Daarna knalde op donderdag-
middag het eindfeest over het Eiken-
plein met optredens, opblaaskussens, 
een ijscoman en een buitenpicknick met 
gerechten uit alle windstreken. Vrijdag 
om twaalf uur werd de school officieel 
gesloten: twee teamleden draaiden de 
sleutel in het slot en knuffelden elkaar 
en de kinderen, met de nodige tranen.

Bijzonder slot 
Ook al was de school eigenlijk al dicht, 
er volgde toch nog een bijzonder slot. 
Van vrijdag op zaterdag mochten zo’n 
80 ouders en kinderen op bijzondere 
manier afscheid nemen: slapen in de 
school! Samen kijken naar een mooie 
film en dwalen door een heus spook-
huis, ingericht op zolder. De volgende 
ochtend werd er ontbeten aan een lange 

kan komen. Een havoleerling stapt dan 
tussentijds naar het vwo.

Interesse en capaciteit
Voor wie deze visie heeft, is een havist 
een mislukte vwo’er. Dat bevordert het 
zelfvertrouwen van een leerling niet, 
vindt Jensen. En helemaal logisch is 
de gedachtegang van deze ouders ook 
niet. Is het doel een verdere opleiding 
op hbo-niveau, dan biedt vwo weinig 
meerwaarde. Hebben zij als doel de 
universiteit dan valt de stap van hbo 
naar universiteit later in de ontwikke-
ling van hun kind. De kans is groter dat 

studenten onderhand meer helderheid 
hebben over de richting die zij in wil-
len slaan. Want dit is vaak het grotere 
probleem; de keuze voor een beroep of 
een studie. Hoe kan een jongere daar 
stappen in zetten die passen bij interes-
ses en capaciteiten? Laat staan bij waar 
de samenleving behoefte aan heeft. Het 
meest gevraagde beroep van 2023 is 
bijvoorbeeld monteur. De nodige vaar-
digheden daarvoor zijn doorzettingsver-
mogen, doelgericht werken, consequent 
handelen, pro-activiteit, wendbaarheid, 
oog voor detail. Het zijn ook succesfac-
toren voor andere gewilde beroepen en 
bruikbaar in het hele leven. Een goede 
school koestert en ontwikkelt deze 
kwaliteiten in de leerlingen ongeacht op 
welk niveau de lessen worden gegeven. 
Cijfers zeggen dan niet alles.

Elitegevoel
Levert deze ouderlijke ambitie dan 
alleen een probleem voor Havo de Hof 
en de andere scholen in de Watergraafs-
meer die zich richten op één niveau? 
Zeker niet. In heel Amsterdam is het 
dringen om op een categoraal gym-
nasium te komen. Dat is immers het 
hoogst bereikbare? Waarom? Echt niet 
om de klassieke talen. In de zestiger 
jaren bestreken die nog de helft van veel 
gymnasiale lessentabellen, nu zijn ze 
teruggebracht tot een bescheiden aantal 
uren in de week zodat dezelfde leer-
stof als op de andere vwo’s niet in het 
gedrang komt.
Kinderen gaan naar het gymnasium om 
bij een elite te horen. En dat is een fijn 
gevoel. Minder fijn is het dat 20 procent 
het niet bolwerkt, afstroomt en zich 
dan een mislukte gymnasiast voelt. De 
afgang voelt nog groter als je van school 
moet wisselen voor een nieuwe stap.
In Het Parool stelt een kop de vraag 
‘Leidt gymnasium tot segregatie?’ Nee, 
het probleem is veel breder. Het is niet 

Gymnasium aan de top, praktijkonderwijs aan de bodem. Wie 
zo kijkt naar het voortgezet onderwijs heeft een tunnelvisie op 
wat onderwijs kan betekenen voor de maatschappij en voor 
individuele kinderen. Een pleidooi voor een bredere visie.    

Maandag 17 juli begon een feestweek waarin uitbundig gevierd 
werd waar eigenlijk iedereen ook triest over is: de onvermijde-
lijke sluiting van de Barbaraschool. De kinderen, ouders en staf 
hebben in de laatste schoolweek het afscheid van hun school 
op intensieve wijze gevierd en beleefd.    

Goede scholen koesteren samenwerking en medemenselijkheid vanaf de brugklas

De kinderen zijn verdwenen

tafel op het plein, met een slotwoord 
van Joris van Wijk, ouder en bestuurslid 
van de Vrienden van de Barbaraschool: 
‘Ga voor je droom, vecht ervoor en als 
het niet lukt… je leert er altijd van!’

Een lege school
In de eerste vakantieweek konden 
ouders en kinderen nog wat kleine spul-
letjes uitzoeken, maar daarna kwamen 
de grote verhuiswagens. De school is nu 
helemaal leeg. En wat is de toekomst? 
De verkoop start binnenkort. ‘De Vrien-
den van de Barbaraschool’ hebben een 
petitie opgesteld om zich hard te maken 
voor een maatschappelijke functie van 
het gebouw voor de buurt. Met 2000 
handtekeningen gaan 
ze inspraak opstar-
ten. De petitie kan via 
onderstaande link nog 
getekend worden! #

Meer info, zie QR-code
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athy Hoogenboom vertelt over 
de geschiedenis en de kerk-
schatten. ‘De oude, (te) grote 

Bonifatiuskerk stond van 1886 tot aan 
de sloop in 1984 aan het Kastanjeplein. 
De parochie trok toen in de pastorie. Er 
werd in de kerkzaal een gedenksteen 

geplaatst; aan de andere kant van de 
muur is de eerste steen uit de oude 
kerk herplaatst. In die steen zat een 
loden koker met oorkonde en munt-
jes uit de tijd van Willem III. In 1992 
hebben we hetzelfde gedaan, nu met 
muntjes van Beatrix.’ In de kerkzaal 
staat ook een manshoog beeld van 
de Heilige Bonifatius. 
Delen van het interieur komen niet 
alleen uit de Bonifatiuskerk, maar 
ook uit de Annakerk op Wittenburg. 
Op een groot schilderij van de kruisi-
ging van Christus staat onderaan een 
stadsgezicht vanaf het IJ afgebeeld, 
met de Annakerk, de Oosterkerk en 
de Nicolaaskerk en nog veel stoom-
industrie anno 1900. 

‘Het wordt nog een hele klus om alle 
kerkschatten te herplaatsen’, aldus 
Hoogenboom. #

Henk Pouw heeft de voorgevel van het 
gebouw gefotografeerd en een over-
zichtsfoto gemaakt van de binnenruimte. 
De overige foto’s tonen de kerkschatten 
van de Anna-Bonifatiuskerk.

Anna-Bonifatiusparochie verhuist
Begin december sluit de Anna-Bonifatiuskerk aan de Tweede Oosterparkstraat de deur. De slinkende kerkgemeenschap kan 
de onderhoudskosten niet meer opbrengen; ze verkoopt het pand. De parochie verhuist naar de Gerardus Majellakerk aan 
de Lombokstraat, waarmee al langer wordt samengewerkt. 

Tekst: Rose Bartholomé | Fotografie: Henk Pouw

K
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Een schaduw over Amsteldorp

Veel bewoners van Amsteldorp zijn erg 
geschrokken van de plannen van Yme-
re. Niet alleen huurders van Ymere, 
maar ook bewoners van woningen van 
Rochdale, die zich afvroegen of Roch-
dale ook sloopplannen heeft. In een 
ander deel van Amsteldorp, officieel 
De Wetbuurt, staan 300 woningen van 
Rochdale. Er is inmiddels groot onder-
houd aan de woningen uitgevoerd.

Schaduw
De vereniging Amsteldorp/De Wet-
buurt, die zich inzet voor het behoud 
van Amsteldorp, heeft de bezwaren van 
de bewoners verwoord: de parkeer-
druk neemt toe, de enige toegang tot 
het dorp raakt verstopt en er verdwijnt 
veel groen.

Een bewoonster van de Starrenbosch-
straat merkt op: ‘Er is al minder licht in 
mijn huis, door de bouw van de grote 

torens op het Amstelstation. Ik vrees 
dat het nog donkerder zal worden als 
er aan de ander kant ook hoogbouw 
komt. Het geeft een beklemmend ge-
voel en neemt veel weg van het woon-
genot in een uniek dorp’.

Woningcorporatie Ymere heeft in Tuindorp Amstelstation, de officiële naam van Amsteldorp, 
481 woningen in woonblokken met boven- en benedenwoningen. In maart 2020 liet Ymere weten 
sociale huurwoningen te willen slopen, om plaats te maken voor nieuwbouw met drie, vier, vijf 
en zes woonlagen. Hierdoor neemt het aantal sociale huurwoningen in Amsteldorp toe tot zo’n 25%. 
De overige sociale huurwoningen wil Ymere renoveren.

Tekst en fotografie: Ank Engel

De huurders van Ymere hebben 
een bewonerscommissie opgericht 
om hun belangen te behartigen en er 
alles aan te doen om te voorkomen 
dat het tuindorp in de schaduw komt 
te liggen.

Opschorten
Op 15 mei is er in kerk De Bron een 
informatiebijeenkomst geweest over 
de plannen van Ymere, waar bewoners 
vragen konden stellen. Ymere presen-
teerde het ‘zoekgebied’, waar de te 
slopen woningen staan. Sommige aan-
wezigen noemden andere locaties in de 
stad waar beter gebouwd zou kunnen 
worden.

Het dagelijks bestuur van de stadsdeel-
commissie Oost heeft op 18 juli in een 
motie van de leden Alexander Versteeg 
(PvdA) en Merel Talbi (Groen Links), 
Ymere verzocht tot na het zomerreces 
in september geen nieuwe actie te on-
dernemen en de huidige deadlines op 
te schorten.

Achterbanraadpleging
Ymere heeft een aangepast plan ter 
advisering aan de bewonerscommis-
sie voorgelegd. De bewonerscommis-
sie krijgt tot 4 september de tijd om 
advies aan Ymere uit te brengen over 
de renovatie van 368 woningen, zodat 
de plannen vanaf medio september 
kunnen worden uitgewerkt. Ymere ver-
wacht dat er een concept-renovatieplan 
kan worden gepresenteerd in januari 
2024. Een extern bureau zal een achter-
banraadpleging uitvoeren voor de 113 
woningen in het zoekgebied, die voor 
sloop in aanmerking komen. De bewo-
nerscommissie brengt op 16 oktober een 
advies uit aan Ymere over het zoekge-
bied. Vervolgens neemt de directie van 
Ymere een besluit over de sloop van 
de woningen en de bouw van circa 213 
sociale huurwoningen op die plek. #

Bewonerscommissie: 
amsteldorpinactie@ziggo.nl
Meer informatie staat in de augustus-
nieuwsbrief van Ymere: www.ymere.nl/
projecten/amsteldorp/

In de Starrenboschstraat doemt de hoogbouw al op aan de horizon

Stilstaan bij verlies in Nabestaandencafé

Laagdrempelig, vrijblijvend en bedoeld 
voor iedereen die iemand heeft ver-
loren, recent of langer geleden. Met 
elke keer een ander thema om over te 
praten en na te denken. De formule van 
het Nabestaandencafé is bedacht door 
DNO in samenwerking met Mariek van 
Diemen. Zij vertelt: ‘Ik werk in de zorg 
en deed destijds ook vrijwilligerswerk 
in café Roosenburgh. Op een dag raakte 
ik in gesprek met Mischa Smeding van 
de begraafplaats over het idee van een 
Nabestaandencafé. Want dat bestond 
nog niet. De Nieuwe Ooster wilde het 
graag aanbieden aan nabestaanden. 
Kort daarna kwam Jeanine op mijn pad 
en we besloten er samen invulling aan 
te geven.’

Jeanine Okkerse: ‘Ik werkte destijds bij 
een stichting voor ex-psychiatrische 
patiënten en ex-verslaafden. Het idee 
sprak me aan. Veel mensen beleven 
rouw in familiekring of met vrienden. 
Maar soms is er geen tijd voor rouw, 
of je merkt dat mensen in je omgeving 
er na een tijdje niet meer over praten. 
In het Nabestaandencafé kun je weer 
even stilstaan bij je verlies. Dat voelt 
ook als een eerbetoon aan de dode.’

Clichés
De twee begeleiders bereiden het Nabe-
staandencafé elke maand voor. Jeani-
ne: ‘Als iedereen aan de koffie of thee 
zit, gaat de deur dicht. Er komen tussen 
de 10 en 25 bezoekers, dat wisselt. De 
groep is heel divers, jong en oud, uit 
Amsterdam of ver daarbuiten. Wij 
kiezen elke maand een thema, bijvoor-

Mariek van Diemen en Jeanine Okkerse startten 12½ jaar geleden op 
De Nieuwe Ooster (DNO) het Nabestaandencafé. Elke laatste zondag 
van de maand zijn mensen die rouwen welkom in café Roosenburgh, 
direct naast de ingang van de begraafplaats. ‘We hebben in al die 
jaren nog niet één zondag gemist.’

Tekst: Trudy Admiraal  | Fotografie: Edwin Butter (van DNO)

beeld: Wat doet rouw met je lichaam? 
of Hoe ga je om met clichés? Soms 
vinden we cliché-opmerkingen verve-
lend, je voelt je bijvoorbeeld miserabel 
na de dood van je partner en iemand 
zegt: gelukkig heb je de kinderen nog. 
Maar clichés hebben wel degelijk nut 
en mensen zeggen zoiets uit een goede 
intentie.’

Mariek: ‘We stellen vragen zonder de 
antwoorden te geven. Want mensen 
kunnen meer dan ze zelf denken, dat 
antwoord komt vanzelf. Door in kleine 
groepjes te praten, kom je tot nieuwe 
inzichten. Als je rouwt, ligt de tunnel-
visie op de loer. Door de verhalen van 
anderen wordt een nieuw perspectief 
geboden. Mensen kunnen weer verder.’

Herkenning
Soms wordt een gastspreker uitgeno-
digd, een auteur of dichter en zo nu en 
dan een zanger. ‘Na de pauze komen 
we weer allemaal bij elkaar. Natuurlijk 
valt er wel eens een traan, dat mag. 
Maar er wordt ook veel gelachen. Het 
gaat ons vooral om de herkenning en 
de erkenning. We hopen dat mensen 
iets lichter weer naar huis gaan.’ #

Het Nabestaandencafé is elke laatste 
zondag van de maand van 11.00 tot 
13.00 uur in een afgeschermde ruimte 
van café Roosenburgh, Kruislaan 124 
(hoofdingang DNO). Er is een vrije inloop, 
maar mensen die zich aanmelden krijgen 
het programma via de mail. Het mail-
adres: m.smeding@amsterdam.nl

Mariek van Diemen (l) en Jeanine Okkerse begeleiden elke maand het Nabestaandencafé 

‘Als je rouwt, ligt 
de tunnelvisie op 
de loer’ 

‘Het neemt veel weg 
van het woongenot 
in een uniek dorp’
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oor Amsterdamse kennissen 
werd Aagje Dekker, uit het 
Friese Aartswoude, eind negen-

tiende eeuw verleid om naar de hoofd-
stad te komen, vanwege het heerlijke  
boerenbrood dat ze bakte. Haar man, 
Gerrit Hartog, was havenarbeider. 
Ze startte in de Jordaan met twaalf 
broden, die insloegen als een bom. 
Haar geheim? Haar brood was vol-
koren, zonder de toen gebruikelijke 
toevoegingen, zoals varkensreuzel. 

‘Nee, Aagje was veganiste pur sang en 
ging voor eerlijk,’ vertelt Fred (55), nog 
steeds trots. ‘Ze bleek ook een perfecte 
ondernemer. Haar zaak groeide, dus er 
werd verhuisd naar twee panden aan 
de Ruyschstraat, alwaar ze zelfs een 
eigen molen kocht en haar graan zelf 
ging malen vanwege onvrede over de 
meelfabriek.’ 

Kinderloos
‘En zo doen wij het nu nog steeds,’ 
vertelt Fred’s vrouw Marianne (56), 
die al bijna dertig jaar samen met hem 
de zaak runt. ‘Wij malen ook nog zelf 
en onderhouden contacten met onze 
boeren. Kijk straks maar hiernaast in 
de bakkerij. We zijn een apart familie-
bedrijf. Je ziet het aan onze naam.’ De 
Hartogs hadden een zoon die kinder-
loos bleef. Een aangetrouwde man van 
een nicht ging door met de zaak en 
behield de naam, ook toen zijn kinde-
ren hem opvolgden. Marianne: ‘Wij 
zijn nu weer een familiebedrijf, omdat 
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Hartog bakt historisch brood

onze dochter Leah (23) hier alweer 
enige jaren werkt.’ Fred: ‘Wij voelen 
ons een Hartog, omdat we nog altijd 
bakken volgens oude receptuur. Tegen-
woordig is dat weer helemaal hot. Wij 
krijgen bestellingen uit het hele land. 
Trouwens, ik heb er sinds enige tijd een 
mede-eigenaar bij. Geloof het of niet, 
hij heet Deegenaar, werkt hier al jaren 
en voelt als familie. Corné en Leah 
komen jullie nog?’

Juffrouw Pindakaas
Het tweetal is druk. In zijn Hartog-
schort komt een bezige, frisse jonge-
man binnen. Fred: ‘Hier komt ie, mijn 
compagnon. Hij heeft de leiding over 
de dagelijkse werkzaamheden in de 
winkel en bakkerij – met samen dertig 
man.’ Corné (31) lacht bescheiden. ‘En 
hier is onze juffrouw Pindakaas,’ ver-
volgt Marianne, als even later een leuke 
jonge vrouw binnenkomt. ‘Ik werk hier 
vooral op zaterdag hoor,’ relativeert 
Leah. ‘Ik studeer nog vastgoedkunde. 
Brood lijkt toch eigenlijk op een bak-
steen!’ Iedereen lacht. 

Marianne: ‘Binnenkort lanceer je hier 
ook je zelfgemaakte Pindakaas. (Tegen 
Dwars: Wil je een potje?) Het is nu nog 
met het Hartog etiket erop, maar daar 
komt binnenkort de naam Juffrouw 
Pindakaas bij.’ Fred: ‘Leah stond als 
kleine hummel al op een krukje achter 
de kassa geld aan te slaan.’ Marianne: 
‘En altijd dat vegertje in de bakkerij, 
waar ze zo schattig de kruimels mee 

Bakkerij Hartog, nu in de Wibautstraat, is een begrip voor elke Amsterdammer. Al bijna 127 jaar wordt 
hier brood gebakken naar receptuur van grondlegger Aagje. Eigenaar Fred Tiggelman vertelt hoe deze 
sterke onafhankelijke vrouw haar tijd ver vooruit was. En ze heette niet eens Hartog...

Tekst: Carolien Gevers  | Fotografie: Frank Schoevaart

wegveegde.’ Fred: ‘Nu helpt ze mij in 
de onderhandelingen met de VVE’s en 
geeft adviezen over het onderhoud van 
het pand.’ Marianne: ‘Ze houdt ons fris, 
bedenkt het logo van onze Hartog-
tasjes, volgens de laatste trend met 
lange beugel en mooi gedrukte letters.’

Zelf doen in het leven
Fred en Marianne vullen elkaar prima 
aan. Marianne vind je vooral aan de 
computer, waar zij, als oud-onderwijze-
res, heel gestructureerd de administra-
tie en de boekhouding doet. Voorheen 
stond er nauwelijks iets op papier. Fred 
vind je overal, hij coacht Leah en Corné, 
houdt zich bezig met de concept-ont-
wikkeling, werving en selectie, PR en 
bewaking. ‘Ik wist op mijn tiende al dat 
ik ondernemer wilde worden. Kom uit 
een arm en problematisch gezin. Ik zag 
dat ik het zelf moest doen in het leven.’

Betaalbaar volksbrood
‘Op mijn veertiende werkte ik al in een 
bakkerij. Ik heb altijd een zwak gehad 
voor het volkse Amsterdam Oost. Ik 
zie graag dat dorpse karakter, ben ook 
altijd voor iedereen bereikbaar. Onze 
missie is betaalbaar volksbrood voor 
iedereen. Onze luxe patisserieën, zoals 
appeltaart, zijn duurder. Zo subsidieert 
de rijkere de gewone man.’ Leah: ‘Onze 
zaak zat altijd aan tafel ’s avonds. Ik 
vond dat heel gewoon en dacht al jong 
mee. Er waren weinig spanningen. 
Ik heb goede herinneringen aan onze 
vakanties, waarbij we in de zomer al 
bedachten hoe we rond de Kerst de 
rijen voor de oliebollenkraam zouden 
reguleren. Mijn ouders verzonnen de 
leukste dingen.’

Oliebollenfeestjes
In 1996 bedacht het echtpaar, vanwege 
het honderdjarig bestaan, de oliebol-
lenkraam. Met een klein toonbankje op 

de stoep stonden ze in de snijdende kou 
oliebollen te bakken. Marianne: ‘Ik ben 
nooit een held in de winkel geweest, 
maar hier heb ik geweldige herinnerin-
gen aan. Zo leuk dat buurtgevoel!’ Fred: 
‘Sindsdien introduceren we jaarlijks 
in het najaar rond de Open Dagen van 
de Hogeschool de eerste oliebollen, om 
er rond Kerst weer een feestje van te 
maken. Altijd met muziek. Singer-song-
writers, een klezmerband, verzin het 
maar.’ Leah: ‘Vorig jaar stond iedereen 
hier gewoon te dansen. We zijn nog op 
zoek naar een grote schemerlamp met 
glitterballen.’ Marianne: ‘Niet dat het 
nooit stress geeft, hoor. Je weet nooit 
hoe het loopt of hoeveel deeg je nodig 
hebt. Maar goed (met een knipoog) ik 
ben ook de planner hier.’ Fred: ‘Over 
stress gesproken, we hebben ook wel 
eens storing gehad in de bakkerij, dat is 
echt balen. Ik zie me nog midden in de 
nacht in de bakkerij naar ad hoc oplos-
singen zoeken. Vroeger lukte dat soms 
op ovens van collega’s, maar ambachte-
lijk werkenden zijn steeds zeldzamer.’ 

Laatste bezoek
De familie maakt veel mee. Zowel met 
passanten als de vele vaste klanten, van 
uit de buurt tot het hele land. Corné 
wijst op het prikbord met geboorte-
kaartjes.  Fred: ‘Laatst kwam een goede 
bekende haar dagelijkse koffietje doen. 
Ze zei ‘Ik ga jullie gedag zeggen.’ Ik: 
‘Ga je verhuizen?’ Zij: ‘Ja, naar boven 
(wijzend naar de hemel).’ Enfin, we zijn 
toen samen haar laatste koffietje met 
appelgebak gaan nuttigen. Het was zo 
bijzonder en mooi!’ Corné knikt: ‘Ik had 
pas ook iemand die euthanasie ging 
doen.’ Fred: ‘We moeten trouwens 
onze trouwe medewerkers niet verge-
ten, die hebben net zulke verhalen. 
De meeste werken hier al jaren. Thea, 
die mij heeft zien komen, moet wel 
straks mee op de foto hoor!’ Marianne: 
‘Inderdaad, behalve de stagiaires en 
studenten, werken onze meeste mede-
werkers hier al jaren.’ Leah: ‘Ik snap 
dat wel, wil hier ook niet meer weg.’ 
Corné knikt bevestigend. 

Hoe verder?
Fred en Marianne kijken elkaar aan. 
Marianne: ‘Als wij oud zijn, wil ik niet 
zoals de oude mevrouw Hartog nog 
hoogbejaard langskomen en zakjes op 
de verkeerde plek leggen. Lieve vrouw 
hoor, maar dat willen wij niet.’ Leah 
en Corné: ‘Maar jullie moeten wel onze 
personeelsfeestjes blijven bezoeken. 
Minstens drie leuke activiteiten per 
jaar zoals nu!’ Fred: ‘En nu met z’n 
allen op de foto!’ #

D
Van links naar rechts: Fred, Leah, Corné en Marianne in de bakkerij

De oude receptuur 
is tegenwoordig
weer helemaal hot

‘Ze startte in 
de Jordaan met  
twaalf broden’ 

‘Onze missie is 
betaalbaar volks-
brood voor iedereen’
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Samen maar toch zelfstandig 
wonen in een woongroep

Dat hebben de bewoners van woon-
groepen al begrepen ver voordat de mi-
nister met deze waarschuwing kwam. 
De wens voor een ‘goeie ouwe dag’ is 
bij deze vorm van seniorenhuisvesting 
in praktijk gebracht: een eigen apparte-
ment en het gebruik van een  gemeen-
schappelijke ruimte.
Zo zijn er woongroepen speciaal voor 
Iraanse ouderen gerealiseerd. Aan 
Shahnaz Shahbazi, de drijvende kracht 
achter Stichting Andishe, vragen wij 
hoe het haar is gelukt om die van de 
grond te krijgen.

Ruimdenkendheid
Stichting Andishe is een stichting 
opgezet door Iraniërs voor Iraniërs in 
Nederland. De naam en stichting staan 
voor ruimdenkendheid. Andishe helpt 
met name Farsi sprekende Iraniërs om 
in de Nederlandse maatschappij hun 
weg te vinden. Daarbij wil men zo neu-
traal en sociaal mogelijk blijven zonder 
politiek of religieus oogmerk. Dat be-
tekent wederzijds respect voor andere 
culturen en geloofsovertuigingen.
Twintig jaar geleden is binnen de 
stichting de wens ontstaan om een 
woongroep voor Iraanse ouderen op 
te zetten. Dat is in 2021 gelukt. De 
woningcorporaties Stadgenoot en de 
Alliantie hebben meegewerkt aan de 
totstandkoming van twee woonplekken 
in Amsterdam-Noord die op loopaf-
stand van elkaar liggen. Stadgenoot 
bouwde als eerste twintig woningen 
en kort daarna volgde de Alliantie 
met twaalf woningen. Een eis van de 
woningcorporaties was binnen de 
stichting een aparte vereniging als 
rechtspersoon voor de woongroep op 
te richten met een eigen bestuur.  
 
Lange adem
Een charismatische persoonlijkheid 
als Shahnaz is bij een dergelijk proces 
onmisbaar. Iemand die de kar trekt, 
de visie deelt met anderen, een team 
vormt met gelijkgestemden en geleide-
lijk aan een netwerk opbouwt en goed 
weet te onderhandelen met verschillen-
de externe partners zoals de gemeente, 
woningcorporaties, etc.
Visie, doelgerichtheid, doorzettings-
vermogen en sociale vaardigheden om 
de juiste mensen bij elkaar te brengen 
zijn van onschatbare waarde. Ook is 
mensenkennis van belang voor een 
goede samenstelling van de woongroep 
om ruzies voor te zijn. Dat komt van 
pas bij het opstellen van de lijst van 
namen van toekomstige bewoners. Met 
het vinden van een geschikte locatie is 
het doel van de voorbereidende fase 
bereikt. 

Succesvol resultaat
We zijn nu twee jaar verder. Shahnaz is 
tevreden: voor 32 Iraanse huishoudens 
is er onderdak.  
De gemeenschappelijke ruimte wordt 
met elkaar betaald en twee keer per 
week gebruikt voor ontspanning, 
samen eten, plezier maken, zang, dans, 
muziek en herinneringen ophalen. Een 
keer per maand wordt  aandacht be-
steed aan een speciaal thema, bijvoor-
beeld over  belastingen of gezondheid. 

Tekst: Annette Wiese en Els Nicolas | Fotografie: Dineke Rizzoli

‘Ouderen moeten zelf hun zorg gaan regelen’, dat is de boodschap van  de minister van langdurige 
zorg Connie Helder. Zij wil dat in samenspraak met de familie een zorgplan wordt opgesteld om dit 
met elkaar op te lossen. Door vergrijzing wordt ouderenzorg onbetaalbaar en kan niet alles meer 
van de overheid worden verwacht, is haar standpunt.

Dan worden in Nederland werkende 
Iraanse specialisten uitgenodigd om in-
formatie te geven. De whatsapp-groep 
wordt gebruikt om elkaar op de hoogte 
te houden.

Als een appartement vrij komt, wordt 
aan de hand van de wachtlijst gekeken 
wie in een moeilijke thuissituatie zit en 
voor wie de verhuizing naar de woon-
groep een uitkomst biedt. Het driekop-
pige bestuur draagt de kandidaat dan 
voor aan de woning-corporatie. Op dit 
moment staan er 70 belangstellenden 
op de wachtlijst.

Voor haar inzet is Shahnaz op 26 april 
2023 onderscheiden met een  lintje uit 
handen van Burgemeester Halsema en 
benoemd tot lid in de Orde van Oranje 
Nassau.

Lievevrouwenbedstro 
Een van de oudste woongroepen in 
Amsterdam-Oost is de woongroep Lie-
vevrouwebedstro voor alleenstaande 
vrouwen. Deze bestaat nu 30 jaar en 
is te vinden in een flatgebouw aan  de 
Woltera van Reesstraat achter het voor-
malige Burgerziekenhuis.

Over het ontstaan van de naam Lieve-
vrouwebedstro vertelt de legende het 
volgende: Maria, de dochter van de 
heilige Anna kon de slaap niet vatten. 
Niets hielp. De kleine Maria bleef wak-

ker. Op een van haar wandelingen zag 
de bezorgde moeder plots een bedstro-
plantje staan. Ze plukte de bloempjes. 
Na het drogen rook het kruid zo heer-
lijk dat Anna het onder het matrasje 
van haar baby legde. Maria sliep vanaf 
die tijd als een roos. Als dank kreeg het 
plantje de naam ‘Lievevrouwebedstro’.

Om een woongroep te noemen naar 
een plant, waar je goed van slaapt, 
maakt nieuwsgierig. Het tot stand 
komen van de nieuwbouw aan de Wol-
tera van Reesstraat hangt nauw samen  
met de geschiedenis van het Burgerzie-
kenhuis. Het is als klein ziekenhuis op 
die plek overbodig geworden en ver-
huist in 1991 naar Almere. Daar krijgt 
het de naam Flevoziekenhuis.
Het hoofdgebouw aan de Linnaeus-
straat wordt stadsdeelkantoor (weer 

later hotel), maar wat te doen met de 
andere monumentale gebouwen en 
met de door sloop vrijgekomen ruimte 
achter het ziekenhuis?

Daartoe heeft de gemeente aan het 
toenmalige Gemeentelijk Woningbe-
drijf, het latere Ymere,  gevraagd om 
een ontwerpteam samen te stellen 
met inspraakavonden om de buurt te 
informeren en bij de ontwikkeling van 
het project te betrekken. Op initiatief 
van een groep actieve vrouwen werd 
een deel van het oude ziekenhuisge-
bouw bestemd voor bedrijfsruimten en 
woningen voor vrouwen, en kwam er 
ruimte beschikbaar voor een woon-
groep ‘alleenstaande vrouwen’ in de 
nieuwbouw aan de Woltera van Rees-
straat.
De woongroep bestaat uit acht drieka-
merflats en een gezamenlijke ruimte 
waar men regelmatig met elkaar eet 
en ook andere dingen kan doen. Ieder 
betaalt haar eigen huur plus 1/8 deel 
voor de huur van de gemeenschappe-
lijke ruimte.

Vooruitziende blik
Als we de zorg voor een gezonde en 
mooie oude dag afzetten tegen de 
woorden van Connie Helder dat de 
overheid daarbij niet altijd kan 
helpen zijn woongroepen als vorm 
van seniorenhuisvesting haar in de tijd 
ver vooruit gegaan. Dat doen ze door 
met gelijkgestemden samen gelukkig 
oud te worden en voor elkaar in te 
staan. De gemeenschappelijke ruimte 
is dan de plaats voor ontmoeting en 
ontspanning.

Het concept van ‘samen staan we 
sterk’ maar wel met een eigen woon-
ruimte en in de nabijheid van zorg- 
en andere voorzieningen wordt nu 
van alle kanten omarmd. Ook de ‘Lang 
leve thuisflats’ als seniorenhuisvesting 
zijn daar voorbeelden van. In dat 
project zijn negen flatgebouwen in 
Amsterdam opgenomen voor een 
zo aantrekkelijk mogelijke ouderen-
huisvesting in samenwerking met de 
gemeente, woningcorporaties en de 
zorgaanbieders. #

Reageren? 
Annette Wiese: wiesegca@gmail.com
Els Nicolas: enicolas@xs4all.nl
Tunny Jongejan: t.jongejanmaat@chello.nl
Frank Stork: 020 - 665 10 63

Op de bovenste verdieping van dit gebouw is woongroep Lievevrouwebedstro gehuisvest

Voor 32 Iraanse 
huishoudens is er 
onderdak

Met gelijkgestemden 
samen gelukkig oud 
worden

Woongroep is 
garantie voor een 
goeie ouwe dag
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Informatie 
www.dynamo-amsterdam.nl

www.dynamojeugd.nl

info@dynamo-amsterdam.nl

telefoon 020 - 46 09 300

facebook Dynamo beweegt  
tot meedoen

instagram Dynamo beweegt 
tot meedoen

Hulp nodig?
Heeft u vragen over geld, zorg, mee-
doen, wonen, gezondheid, werk en/of 
veiligheid? Medewerkers van Buurtteam 
Amsterdam staan voor u klaar.

www.buurtteamamsterdam.nl

info@ buurtteamamsterdam-oost .nl

telefoon 020 - 46 20 300 

Post Oost
Voor opstap naar werk,  
vrijwilligerswerk en activiteiten

www.postoost.nl 

Voor Elkaar in Oost
Voor praktische hulp of een  
luisterend oor.

www.dynamoamsterdam.nl/
voor-elkaar-in-oost

telefoon 020 - 46 09 300 

Dynamo
Welzijnsorganisatie Dynamo in 
Amsterdam stimuleert en ondersteunt 
bewoners om actief mee te doen aan 
de samenleving. Zoals: vrijwilligers-
werk, activiteiten in de buurt, mantel-
zorgondersteuning, hulp via buurtteam, 
activiteiten om talent te ontwikkelen, 
activiteiten om te leren. 
Zodat niemand aan de kant hoeft 
te staan. 

21Dynamo

Daniek heeft haar afstudeer-
onderzoek voor de opleiding 
Social Work geschreven over 
diversiteit en wat het Buurt-
team kan betekenen voor 
LHBTIQ+’ers. ‘Deze doelgroep 
blijft bij ons onder de radar, 
terwijl wij er voor alle Amster-
dammers zijn. Uit het onder-
zoek kwam naar voren dat er 
een draagvlak is om de onder-
steuning voor deze doelgroep 
te bevorderen.’

Voor het Buurtteam en Dy-
namo startte Daniek met een 
aantal collega’s een werkgroep 
Inclusie & Diversiteit. De 
werkgroep wil de toeganke-
lijkheid, zichtbaarheid voor 
deze doelgroep verbeteren 
en voor inclusievere onder-
steuning zorgen. Het blijkt 
nog nodig om de drempels te 
verlagen en extra aandacht te 
besteden aan de problemen 
waar deze groep mee kampt 
in onze hetero-normatieve 
samenleving. LHBTIQ+’ers 

krijgen nog steeds te maken 
met micro- en macro-agressie 
op straat, op school of op het 
werk.

Daniek: ‘Ik heb zelf wel 
een aantal Amsterdam-

Buurtteam maakt diversiteit bespreekbaar
Het Buurtteam Amsterdam Oost maakt diversiteit bespreekbaar. ‘Iedereen is welkom 
bij ons,’ vertelt Buurtteammedewerker Daniek van Wel. ‘Kom met je hulpvragen naar 
ons toe.’

Meedoen? Kom naar de participatiemarkt!
Meer weten over leuke en 
leerzame activiteiten in de 
buurt waar u nieuwe men-
sen kunt ontmoeten? Kom 
dan donderdag 21 september 
tussen 12.00 en 16.00 uur bij 
ons langs op de Participatie-
markt in de Muiderkerk. 

Op de Participatiemarkt, 
georganiseerd door Dynamo 
en Civic Amsterdam, kunt u 
gratis leuke workshops volgen 
en ontdekken wat er te doen is 
bij u in de buurt. Dit jaar staat 
het thema ‘Meedoen’ centraal.
Meedoen is gezellig, maar ook 

Go Social Make Impact 
Kent u het Dynamo project Social Impact al? Soep schenken, ploggen (wandelen en zwerfvuil 
opruimen) of samen met collega’s iets anders moois doen voor de buurt.

Social Impact biedt organisa-
ties de kans om hun steentje 
bij te dragen aan lokale sociale 
projecten. Om iets goeds te 
doen en als teambuilding. Een 
win-win situatie. ‘We streven 
ernaar de kloof te verkleinen 
tussen de buurt en het be-
drijfsleven,’ vertelt coördina-
tor Evert van de Linde. 
‘Dit doen we door samen-

werkingen aan te gaan met 
organisaties.’

Bent of kent u een bedrijf of 
organisatie die Amsterdam 
mooier wil maken? Kijk dan 
eens op de pagina van Go 
Social. Er zijn tal van mogelijk-
heden om iets te onder-
nemen, van een ochtend tot 
een wekelijkse activiteit. #

Meer weten? 
Kijk op www.dynamo-amster-
dam.nl/socialimpact of neem 
contact op met een van onze 
coördinatoren. 
Evert van de Linde 06 83 16 33 70 
en Mathilde Twelkemeijer 
06 49 35 63 28. 

Mailen kan naar socialimpact@
dynamo-amsterdam.nl

Pride Oost: wat een feest!
Het jongerenwerk van Dynamo maakte een mooie terugblik 
op de tiende editie van Pride Oost in augustus. 

De regen die er viel mocht de pret op het Javaplein niet drukken. 
We waren er zowel met een kraampje als op het podium. Het was 
een top editie, mede dankzij de DJ set van jongeren Tahira en 
Angelo en band. #

Zie www.dynamo-amsterdam.nl/pride-oost

mers ondersteund die tot 
de doelgroep behoren. Toch 
blijkt dat hulpverleners vaak 
vinden dat het initiatief bij 
deze doelgroep ligt als het gaat 
over het gesprek openen met 
betrekking tot seksuele – en 

genderidentiteit. Hierdoor 
blijft deze doelgroep onder 
de radar. Er is vaak verlegen-
heid om erover te praten en 
hulpvragen te stellen. Wat 
als je je eenzaam voelt en je 
geen partner kunt vinden? Of 
wat als je familie seksuele- en 
genderidentiteitgeaardheid 
niet accepteert? Vanwege de 
hetero-normatieve samen-
leving en de ervaringen van 
micro en macro agressie zorgt 
dit ervoor dat je niet weet hoe 
een hulpverlener erop rea-
geert en blijft dit een drempel 
om hierover het gesprek te 
beginnen. Wij willen iedereen 
laten weten dat wij mensen 
uit de LHBTIQ+ gemeenschap 
zonder oordeel terzijde staan 
en graag de drempel voor jou 
verlagen. Wees welkom met je 
vragen en kom naar ons toe.’ #

Vragen?
Neem contact op met Daniek 
van Wel op dwel@buurt-
teamamsterdamoost.nl of 06 
44 37 68 50 of Rabab Oulhadj 
op roulhadj@buurtteamamster-
damoost.nl of 06 82 04 75 48.
www.dynamo-amsterdam.nl/
lhbtiq

Na deze afwisselende zomer is 
het weer tijd voor meer ritme 
en structuur. Met de start van 
de basisscholen, gaan ook 
de voorscholen van Dynamo 
weer beginnen. De voorscho-
len zijn er voor kinderen van 
2,5 tot 4 jaar oud. Uw kind 
heeft het er fijn, leert spelen-
derwijs en komt zo beter voor-
bereid op de basisschool.
Bent u benieuwd wat wij op 
de voorschool doen? Kom dan 
op woensdag 18 oktober naar 
de Dag van de Voorschool bij 
een voorschool bij u in de 
buurt. En wist u dat Dynamo 
ook kinderopvang biedt? #

Kijk op www.dynamopeuters.nl
voor meer informatie 

Dag van de 
Voorschool

Daniek van Wel en Rabab Oulhadj

goed voor uw welzijn. Daarom 
vindt u op de Participatie-
markt alles wat u wilt weten 
over plekken bij u in de buurt 
waar u kunt deelnemen aan 
leuke en leerzame activiteiten. 
Daarnaast informeren de deel-
nemende organisaties u over 

gratis cursussen en opleidin-
gen en is er informatie over 
werk en vrijwilligerswerk.

Voor het complete programma:
www.dynamo-amsterdam.
nl/nieuws/participatiemarkt-
oost-2023
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Team OOST

De eerste stap is het vinden van 
iemand die met u wil ruilen, oftewel 
een woningruilpartner. 
Er zijn diverse websites waarop je je 
huurwoning te ruil kan aanbieden en 
reageren op ruilwoningen van ande-
ren, zoals www.woningruil.nl. 

Veel verhuurders stellen voorwaarden 
aan woningruil. Bijvoorbeeld inkomens-
grenzen of geen huurschuld. 

Toestemming verhuurder
Als u een woningruilpartner heeft 
gevonden moet u beiden bij uw eigen 

Huurwoning ruilen 

Bij open geisers is de kans op koolmo-
noxidevergiftiging groter dan bij een 
gesloten systeem. Vanwege dat gevaar 
zeggen onderhoudsbedrijven het onder-
houdscontract vaak op. Tot nu toe werd 
er niet altijd een alternatief aangebo-
den door de verhuurder. Zeker als er 
niks over in het contract staat moeten 
huurders vaak zelf maar een alternatief 
regelen. Dat is echter ingewikkeld en 
kostbaar omdat dikwijls de technische 
voorzieningen daarvoor ontbreken. Voor 
een elektrische boiler is meestal een 

aparte groep in de groepenkast nodig 
en een geaard aansluitingspunt voor de 
boiler. Voor een gesloten gasgestookte 
geiser is een luchttoevoer nodig en zijn 
er aanpassingen voor een rookgasafvoer.

Extra groep nodig
Een huurder heeft recht op warm wa-
ter en een veilige warmwatervoorzie-
ning is belangrijk. De verhuurder moet 
zorgen dat er een aansluiting is voor 
een boiler of veilige geiser. Gelukkig 
vond een rechter dit ook in een zaak 

Wie betaalt vervanging open geisers?
Een huurder heeft recht op warm water. Dat brengt kosten met zich mee. Die 
zijn deels voor rekening van de huurder en deels voor die van de verhuurder.

die hierover met behulp van !WOON 
was aangespannen. Volgens de rech-
ter is het niet kunnen aansluiten van 
een warmwatertoestel een gebrek. De 
werkzaamheden komen daarmee voor 
rekening van de verhuurder, die ver-
plicht is een extra groep en een geaard 
aansluitingspunt aan te brengen.  

Schriftelijk verzoek
Wij adviseren huurders, die hun open 
geiser willen of moeten vervangen 
door een veiliger warmwatertoestel, 
de verhuurder een schriftelijk verzoek 
tot aanpassing van de groepenkast of 
rookgasafvoer te sturen. De aanschaf 

of huur van het benodigde toestel blijft 
wel voor de huurder, tenzij hier in het 
contract afspraken over gemaakt zijn. 
Wil de verhuurder niet meewerken? 
Kom dan naar !WOON voor ver-
volgstappen en een voorbeeldbrief die 
u de verhuurder kunt sturen. #

verhuurder toestemming vragen 
voor de woningruil. Vaak moet u 
daarvoor ook een aantal documenten 
aanleveren, zoals inkomensgegevens. 
Vraag uw verhuurder hiernaar. Als 
beide verhuurders instemmen, kan 
de ruil in principe plaatsvinden. Soms 
is er nog wel toestemming van de 
gemeente nodig  in verband met een 
woonruimtevergunning. 
Vaak zal de verhuurder de huur willen 
verhogen. Soms is het mogelijk daar 
iets tegen te doen. 

Indeplaatsstelling
Krijgt u geen toestemming van uw 
verhuurder voor de woningruil, dan 
is het in sommige gevallen mogelijk 
om dit aan de rechter voor te leggen. 
Als u een zwaarwegend belang heeft 
bij de gewenste ruil, kan de rechter 
de ruil toekennen door middel van 
een indeplaatstelling. 
Als de rechter het verzoek toe-
kent nemen de huurders elkaars 
contract over, inclusief de huidige 
huurprijs. #

De wachttijden voor het vinden van een woning via WoningNet zijn lang. 
Voor sommige woningzoekenden kan woningruil een uitkomst bieden.

Voor meer informatie, kom langs 
op ons spreekuur, elke woensdag 
tussen 9 en 12 uur aan de 
Tweede Boerhaavestraat 46. 
Bellen of mailen kan ook, 
0205230150 of oost@wooninfo.nl.
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Groene Vingers
Project Groene Vingers in Amsteldorp zoekt 

vrijwilligers. Wij werken elke woensdagochtend in 

tuinen van ouderen die dat niet meer zelf kunnen. 

Iedere vrijwilliger ontvangt een vergoeding. 

Aanmelden via 06 - 273 014 04 of 

groene.vingers2023@gmail.com.

Tegelservice
In Oost zijn op de maandagen18 september en 

16 oktober ophaaldagen van de Tegelservice. 

Mensen die hun tuin vergroenen door tegels te 

verwijderen en daarvoor groen terug te plaatsen 

kunnen gebruik maken van de Tegelservice. 

Meer info, o.a. over hoe het werkt, kun je vinden 

op www.rainproof.nl/tegelservice. 

Woon-informatietour 60+
Informatie over passend wonen van woning-

corporatie, stichting !WOON en Buurtteam 

Amsterdam Oost op 

1) donderdag 21 september van 14.00 tot 18.00 

uur op het Krugerplein in de Transvaalbuurt, 

2) dinsdag 26 september van 14.00 tot 18.00 uur 

op het Iepenplein in de Oosterparkbuurt en 

3) woensdag 4 oktober van 10.00 tot 14.00 uur 

op het Dapperplein in de Dapperbuurt. Meer 

info: www.amsterdam.nl/stadsdelen/oost/prettig-

passend-wonen-oost. 
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Dwars door het recht
Het Juridisch Spreekuur (HJS) van de Hogeschool van Amsterdam (HvA) behandelt 
in deze rubriek actualiteiten die met het recht te maken hebben. 

Er komen waarschijnlijk wijzigingen in de wet die gaat over huurovereenkomsten voor bepaalde tijd; 
die zouden grotendeels afgeschaft kunnen worden met ingang van volgend jaar. Wel komt er extra 
ondersteuning voor economische daklozen en andere doelgroepen. 

De Tweede Kamer heeft ingestemd met 
een wetsvoorstel om huurcontracten 
voor bepaalde tijd voor een groot deel 
af te schaffen. Deze wetswijziging 
betekent dat verhuurders van zowel 
zelfstandige als onzelfstandige woon-
ruimtes (zoals kamers) over het alge-
meen alleen nog vaste huurcontracten 
mogen aanbieden, dat wil zeggen voor 
onbepaalde tijd. Tijdelijke verhuur 
blijft mogelijk onder specifieke voor-
waarden. Maar de Eerste Kamer moet 
ook nog instemmen met dit voorstel. 
De verwachting is dat de nieuwe regels 
van kracht zullen worden vanaf 1 janu-
ari 2024. Tot die tijd geldt het huidige 
recht. Dus als de ‘nieuwe wet’ wordt 
aangenomen door de Eerste Kamer, 
zal deze niet van toepassing zijn op 
bestaande tijdelijke huurcontracten, 
gesloten onder het ‘oude recht’.

Preventie dakloosheid 
De gemeente Amsterdam werkt eraan 
om dakloosheid te voorkomen als 

gevolg van problematische schuldensi-
tuaties. Er wordt bijvoorbeeld gewerkt 
aan snellere schuldhulpverlening, 
geëxperimenteerd met kortere schuld-
saneringstrajecten en er komen meer 
inloophuizen. Ook gaat men met an-
dere gemeenten in gesprek om wonen 
buiten Amsterdam beter mogelijk te 
maken. Tot slot zijn er verschillende 
initiatieven, zoals een jongerenpunt, 
om jongeren verder te helpen. Het doel 
van dit alles is er als gemeente voor te 
zorgen dat mensen weer sneller een 
eigen bestaan kunnen opbouwen.

Uitbreiding winteropvang
Amsterdam investeert de komende 
jaren 20 miljoen euro extra in economi-
sche dak- en thuislozen, EU-migranten 
en ongedocumenteerden die niet in 
aanmerking komen voor opvang vanuit 
de Wet maatschappelijke ondersteu-
ning (Wmo). Er gaat geld naar preven-
tie van dakloosheid, er komen 300 tot 
400 extra woningen en opvangplekken. 

Bovendien zullen er zijn extra plekken 
zijn voor winteropvang van personen, 
een stijging van 200 naar 250. Volgens 
opvangwethouder Rutger Groot 
Wassink is de groep dak- en thuislozen
mede door de corona crisis en de hoge 
inflatie gegroeid. Hij wil met deze 
investering voor meer opvangplekken 
zorgen en voorkomen dat veel mensen 
verder in de problemen raken. Deze 
aanpak is ontwikkeld in samenwerking 
met de Buurtteams en zorgaanbieders 
als HVO Querido, de Regenboog Groep, 
het Leger des Heils en diverse cliëntor-
ganisaties of belangenbehartigers.

Extra steun 
De gemeente wil extra aandacht en 
steun geven om te voorkomen dat 
bepaalde groepen tussen wal en schip 
vallen en langdurig in de problemen 
komen. De zorg gaat vooral uit naar: 
• economische daklozen
• jongvolwassenen
• LHBTIQ+ personen
• gezinnen
• ongedocumenteerden en 
• dakloze EU-burgers
Van de 300 tot 400 opvangplekken zijn 
er minstens 140 opvangplekken voor 
economische daklozen. Deze zijn hun 
woningen kwijtgeraakt door bijvoor-
beeld een scheiding of werkloosheid. 
Deze plekken komen naast de winter-
opvang die Amsterdam de afgelopen 
jaren op verschillende manieren aan 
bood voor 200 personen. Deze opvang 
wordt, zoals eerder gezegd, dit jaar 
uitgebreid tot 250 personen. # 

Meer rechten voor huurders en woningzoekenden
Tekst: Rumeysa Tekinkus

Heeft u nog vragen of hulp nodig? De medewerkers van HJS staan klaar om u gratis 
ondersteuning te bieden bij uw sociaal-juridische en maatschappelijke vragen.  
Buurtcampus Oost in de OBA Linnaeusstraat 44. HJS-Spreekuur op woensdagen van 9.30 
tot 17.00 uur. website: www.buurtcampusoost.nl, e-mail: hello@buurtcampusoost.nl. 
of Het Juridisch Spreekuur Wibautstraat 5a, 2e etage (02A08). ma. t/m do. van 9.00 tot 
17.00 uur. telefoon: 06-211 588 82, e-mail: hjs@hva.nl, website: www.hva.nl/hjs
twitter: @hva-hjs, instagram: @hva_hjs



De allergrootste haai 
is de walvishaai. Het 
is nogal een lieverd. 
Hĳ bĳt niemand een been af en 
filtert alleen plankton uit het 
water. De meeste plankton is zo 
klein dat je een microscoop 
nodig hebt om ze  te zien. De 
grootste walvishaai was 19 
meter en woog twintig ton. Ze  
zwemmen hun hele leven 
zachtjes in hun eentje de 
wereld rond. Met hun mond 
open. Pas een paar jaar geleden 
is ontdekt dat ze op sommige 
plekken bĳ elkaar komen. 
Bĳvoorbeeld honderd kilometer 
van de kust bĳ Qatar in de rode 
zee. Bĳ een groot veld van 
olieplatforms. Vanuit de lucht 
kun je vele honderden 
walvishaaien tegelĳk zien, vlak 
bĳ elkaar. Niemand weet nog 
precies waarom ze daar zĳn. 
Misschien om eens iets anders 
te eten dan plankton. De 
enorme poten van al die 
olieplatforms zĳn inmiddels 
begroeid met koraal en daar 
broeden hele scholen visjes. De 
hele zee is daar troebel van alle 
viseitjes. Dat kan de verklaring 

zĳn. De walvishaaien schĳnen 
precies te weten wanneer het 
viseitjes seizoen geopend 
is. Maar bĳ het woord haai denk 
je toch eerder aan een 
bloeddorstig beest dat langs het 
strand zwemt op zoek naar een 
smakelĳk uitziend mens. 

Van de grootste haai 
heb je vast gehoord: 
de witte haai.
In het engels zeg je "the great 
white", de grote witte. De 
meesten zĳn zo'n vier meter 
maar er is er eentje gemeten 
van zes meter. Die woog 2000 
kilo, dus zoveel als een grote, 
volgeladen auto met vier 
mensen erin. Ze zwemmen het 
liefst heel hard vanuit de diepte 
recht omhoog naar een 
zeehond of zo. Met hun prooi in 
de bek schieten ze soms 
helemaal het water uit... 2000 
kilo uit het water... zoveel 
kracht zit er in hun sprint. Soms 
zien ze vanuit de diepte een 
surfplank aan voor een 
zeehond. Dat is vast wel even 
schrikken als je net op die 
surfplank ligt te doezelen....

voor de jeugd

Er was eens een haai zo groot als een autobus

Wat vind jij de griezeligste haai? Vertel het aan lieve.mabelle@gmail.com
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Gezellig samen in de bek van een megalodon

Witte haaien zĳn niet 
de alleenheersers van 
de zee. 
Op hun beurt wordt er soms 
door orka's op ze gejaagd. En in 
gebieden met veel orka's vind je 
geen witte haaien. En er is niets 
in de oceanen dat een orka 
aanvalt, laat staan opeet. orka's 
zĳn nu de top-roofdieren van de 
zee. Daar gaat iedereen voor 
opzĳ, of beter, daar zwemt 
iedereen zo hard mogelĳk voor 
weg.

Ongeveer vĳf miljoen 
jaar geleden was het 
in zee heel anders dan 
nu. 
Het is niet eens zo erg lang 
geleden. De dinosaurussen zĳn 
al vĳfenzestig miljoen jaar 
verdwenen. Op het land had je 
vĳf miljoen jaar terug al veel 
bekende dieren, paarden, 

olifanten, kamelen, honden, 
leeuwen, apen, mensapen. De 
eerste mens-achtigen kwamen 
in Afrika net voorzichtig uit de 
bomen. 

In zee had je de

MEGALODON
De grootste haai aller 
tĳden. 
De gemiddelde megalodon was 
tien, twaalf meter lang. Maar de 
grootsten werden twintig meter 
lang. En die wogen zestig ton. 
Denk nu maar eens aan een 
walvishaai van 19 meter die 20 
ton weegt. De megalodon was 
dus even lang maar drie keer zo 
zwaar. Hĳ had een enorm dik, 
gespierd lĳf. Kĳk maar eens 
goed naar het plaatje. 
Hĳ kon met open bek in een 
keer een grote zeeleeuw 
inslikken. 

Die bek had de 
grootste bĳtkracht 
ooit, zelfs groter dan 
de bĳtkracht van een 
tyrannosaurus! 
Megalodon at vooral walvissen. 
Met die bek beet hĳ dwars door 
de kaak van een walvis heen. 
Daarna beet hĳ de vinnen eraf. 
En daarna at hĳ al het vlees van 
de walvis. 

Megalodons stierven 
zo'n drie miljoen jaar 
geleden uit.
Het zeewater werd toen over de 
hele wereld kouder, net als het 
nu warmer wordt. En de 
walvissen hadden zich 
aangepast aan die enorme haai 
door steeds groter te worden en 
meer naar de polen te gaan, 
waar de koudbloedige haai niet 
kon leven.  
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